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Voorgeschiedenis. 

In november 1912 werd zij geboren te Rotterdam. Haar vader, van oorsprong 
onderwijzer, leidde een weeshuis. Het gezin Voorbergen had zijn woning ach
tereenvolgens in tehuizen in den Haag, (Haags weeshuis;l915-1921), Arn
hem (Het Protestants Bestedelingenhuis;l921-1928) en Scheveningen(Het 
gecombineerde Oude lieden en Wezengesticht der N. H. Kerk) . 
Gedurende slechts een korte periode kende het meisje Bep een privé-woning. 
Het "gestichtsleven" heeft lang invloed gehad in haar leven. 
Na de lagere school werd de MULO gevolgd. Zij ambieerde de HBS, doch dit 
werd wegens een zwak lijkende gezondheid afgeraden. De verhuizing naar 
Scheveningen deed gedachten aan vervolgonderwijs verbleken. Wat zij wel 
wilde was sociaal-werkster worden. Hiervoor zou zij naar de school voor maat
schappelijk werk in Amsterdam moeten. Doch dat was te duur voor Vader 
Voorbergen , die naast Bep nog een dochter had op te voeden. Bij een tante 
in Pernis ontmoette zij een vriendin van die tante en die was vroedvrouw. En 
kennelijk een toegewijde vroedvrouw, want zij wist de liefde voor dit beroep 
op Bep over te brengen. Na de MULO waren bijlessen nodig voor het toela
tingsexamen, dat, volgens Bep, kennis vereiste op HBS-niveau. In 1932 waren 
er 80 candidaten, van wie uiteindelijk 12 tot de twee opleidingen zouden wor
den toegelaten. 

De opleiding 
In 1932 maakte Bep haar entree in de Rijkskweekschool voor vroedvrouwen 
te Rotterdam. Geneesheer-directeur was Dr. D. G. Wesselink. Inwonend arts 
was Dr. Klumpker. Mej. M. E. Rijkenberg bekleedde de functie van meeste
resse-vroedvrouw sinds 1928. Zij zou dit tot 1955 voortzetten. In een vergelij
king van de kosten van beide Rijkskweekscholen, te Rotterdam en te Amster
dam, in de tweede helft van de jaren n,vintig bleken de kosten te Rotterdam 
lager, o.a. voor de voeding. Dit kwam voornamelijk door de kwali teit van de 
gekozen ingredienten: geïmporteerd bevroren vlees uitArgentinië, lager vet
gehalte van de voeding, geen gebruik van natuurboter. Dit was één van de 
redenen om van de twee ~jkskweekscholen die te Amsterdam in 1932 te slui
ten. 
Hoe zijn de herinneringen van Bep Voorbergen aan haar opleiding? 
Ten eerste kan zij bevestigen, dat het eten bar slecht was. Het was soms ten 
ene male onmogelijk te benoemen, wat aan de leerlingen aan eten werd voor
gezet. Kennelijk was de beruchte directrice Mevrouw Paardekoper niet te stui
ten in haar drift tot bezuinigen. En hoewel Bep "gestichtseten" gewend was, 
was zij blij nu en dan voor een maaltijd te kunnen uitwijken naar een tante 
in Rotterdam. 
Ook als eerste jaars had zij een kamer alleen, op de zolder. Ouderejaars zak
ten een verdieping. Het eerste jaar werd voor een groot deel gevuld met theo
rie, lessen, lessen en nog eens lessen. Bep ging t.-vijfelen aan haar keuze. Maar 
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toen, als nu, was een stage bij Mej. Rijke n be rg op de verloskamer voldoende 
om het enthousiasme voor het beroep in volle omvang te doen opbloeien. 
Twijfel is er nooit meer geweest. Maar zwaar was hel wel, dat 2e en 3ejaar. 
8 leerl ingen begonnen als eerstejaars in de klas van Bep. [n het 2e e n 3ejaar 
waren er nog maar 5 over. Zwangerenzaal, kraamzaal en couveuzeafdeling 
werden door de leerling-vroedvrouwen maar kort bezocht. De volle aandach t 
werd gericht op de antenatale polikl inie k e n de verloskamer. En geen blok
systeem als nu. De lessen moesten bezocht worden , ook bij drukte op de ver
loskamer, ook na een doorwaakte n acht. Zou een groter aantal leerlingen niet 
iets meer rust gegeven hebben? Tijdschriften uit die periode, "Het Orgaan" 
van de Bond van ederlandsche Vroedvrouwen en het 'Tijdschrift voor Prak
tische Verloskunde" leren ons, dat de vroedvrouwen zich in een diepe crisis 
voelden, zelfs waren er geluiden vanuit de vroedvrouwen zelf om het beroep 
maar te laten uitsterven. In zo' n periode past geen overvloed aan nieuwe aan
was. 

Zoeken naar een praktijk. 
In 1935 was het zover:het eindexamen werd gehaald en Bep werd gediplo
meerd en beëedigd. En wat nu? Gesuggereerd werd om terug te keren naar 
Scheveningen. Daar praktizeerde n twee oudere vroedvrouwen en die wilde 
Bep niet dwars zitten. In de kraaminrichting Franke nslag in den Haag zou 
een plaats vrij komen. Een bevriende dokter raadde haar dil af: niet weer in 
een inrichting. Eerst maar waarnemen, o.a. in Schiedam en Baarn . Per adver
tentie werd een vacature gemeld in Almkerk-Dussen, Bep e rheen. Een klei
ne gemeentekern, maar een gemeemelijk gebied van 50 km - en dat alles op 
de fiets. Ondanks een alleraardigst huisje dat voor de vroedvrouw ter beschik
king was (voor J 2. 50 per week) zag Bep tege n die afstanden toch wel op. 
Bijna gelijktijdig bleek ook in Vlissingen een vacature te komen en dat leek 
haar beter:zeelucht en toch de geborgenheid van een stad. 

Vlissingen. 
Zeeland was in 1936 nog een provincie bestaande uit ge ïsoleerde eilande n , 
waardoor de communicatie, onderling e n met de rest van Nede rland, beperkt 
was. Ook in 1936 was in Zeeland een gering aan tal vroedvrouwen werkzaam, 
namelijk 9. Twee in Zeeuws-Vlaanderen (Sas van Gent e n Terneuzen) , één in 
Goes, vier op Walcheren: één in Midde lburg en drie in Vlissingen en tenslotte 
nog twee op Schouwen-Duiveland (in Ooslerland tot 1950 e n in Zierikzee tot 
1960). Van die drie in Vlissinge n b leef in 1940 alleen Bep over. Eén collega 
trouwde in 1938 en verhuisde. Haar patie nte n werden door Bep overgeno
men. De tweede vestigde zich weliswaar ook in 1936, doch bouwde praktisch 
geen praktijk op. Ook zij was getrouwd, met een schipper. In 1940 is zij ver
trokken. 
Bep nam de praktijk over van Mevrouw Wernelsfelders, de vrouw van het hoofd 
van de belonning van he t loodswezen. Zij moesl J 300. - betale n voor de prak-
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tijk. Hoe kreeg een alleenstaande j on ge vrouw dit geld te r beschikking in de 
crisistijd? Bep kon dit lenen van een relatie van haar ouders, op uiterst cou
lante voorwaarden. 
Zij vond een huurhuis. Zij schafte zich we liswaar een te lefoon aan , maar het 
merendeel van de mannen van de zwangeren kwam "de juffrouw" zelf waar
schuwen. De be neden haar wone nde weduwe vond Bep bereid bij haar ah-ve
zigheid boodschappen voor haar aan te nemen. De buurvrouw kreeg boven
dien een lijstje met adressen waar Bep eventueel te vinden was. 
H et benodigde instrumentarium schafte zij zelf aan. De be kende verlostas 
met vakjes voor flessen:met alcohol, lysol en ublimaat. "De toe ter", een navel
strengschaar en kochers. Deze instrumen ten werden ter plaatse bij de pa tie n
te uitgekookt. De naYe lbandjes werde n gemaakt van veterband en door de 
vroedvrouw zelf gesteriliseerd. En te nslotte een bloeddrukmeter. Geen ste 
thoscoop: alleen de systolische bloeddruk werd gemeten door palpatie aan 
de pols e n . ... geen handschoene n . Getoucheerd werd met de grondig 
geboende onbedekte hand. 
En zo startte de praktij k van de j onge ,Toedvrouw. Ter introductie werd Bep 
gedurende de m aand juni 1936 ingewerkt door haar voorgangste r. Deze con
troleerde, indien al mogelijk, de zwangeren éénmaal, in ongeveer de Se 
maand, ten huize van de zwangere. Dit onderzoek bestond eigen lijk alleen 
uit een vluchtig uitwendig o nderzoek en "onde rslaan " (vaginaa l toucher) om 
te voelen of de schedel was ingedaald. He t bekende advies aan de nieuwe
linge luidde om toch vooral nie t te beginne n met moderne fratse n als bloed
drukme ti ng. 
25 zwangeren zou Bep overnemen, uite indelijk werden het er 12. 
De volledige verloskundige zorg was in hande n van de vroedvrouwen en de 
huisartsen. In de twee ziekenhuizen in Vlissingen (he t R. K. St. Jozefzieken
huis en he t P. C. Bethesda zieke nhuis) was een chirurg-gynaecoloog werk
zaam (een toen nog voorko mende combina tie), die de eventueel noodzake
lijke sectio caesarea verrich tte, doch alle ove rige "kunstbewerkingen " werden 
door de h uisar tsen uitgevoerd. De verhouding to t de huisartsen noemt Bep 
goed (op één huisarts na). Er was een zieken fonds, opgericht door de chi
rurg Dr. Staverman, d ie tevens contro lerend arts was van de werf "de Schel
de". De gebruikelijke klachten van vroedvrouwen in de vooroorlogse perio
de over moordende concurre ntie door de huisar tsen kent Be p nie t. Zij hie lp 
zowel ziekenfonds- als particulie re pa tie nten. De finantieel gegoeden gingen 
naar de huisarts, maar da t was gebruikel ijk e n deed geen afbreuk aan de 
opbouw van haar praktijk. Zij schat da t zij 70-80% van de bevallingen ver
richtte. 
Bep had geen aanstelling a ls gemeentevroedvro uw. Dit instituut was afgeschaft 
toen in 1930 de laatste gemeente-vroedvrouw, Mevrouw Brevet-Pasma, op 65-
jarige leeftijd met pensioen ging. In he t Raadsbesluit del 1-2-1930 lezen we, 
dat Mevrouw Brevet was aangesteld voor FI 500. - per j aar voor een aantal van 
40 armlastige bevallingen per j aar. De laatste 5 j aar van haar werkzaamhede n 
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bleek zij echter slechts 10-11 bevallingen bij armlastigen te hebben verricht. 
Het Gemeentebestuur besloot derhalve geen nieuwe gemeentevroedvrouw 
aan te stellen , doch aan armlastigen de keuze te laten tussen de in Vlissingen 
gevestigde vroedvrouwen. Het Gemeentebestuur stelde hiervoor een hono
rarium vast van FI 20. - voor een huisbevalling en Fl. 15. - wanneer de beval
ling om medische of sociale redenen in het ziekenhuis moest plaats vinden. 
In die tijd werd door het ziekenfonds ter plaat~e FI 12. 50 betaald voor een 
bevalling. De reden dat de gemeente meer betaalde was, dat men er van over
tuigd was dat hoge eisen gesteld moesten worden aan de verrichting onder 
de minst gunstige hygienische omstandigheden. En ondanks protest van de 
vroedvrouwen werd dan ook minder betaald voor een bevalling in het zie
kenhuis: dat vergemakkelijkte het werk van de vroedvrouw en dus betekende 
"loon naar werken" een lager honorarium. 
Wanneer Bep te maken kreeg met sociale noodgevallen kon zij aankloppen 
bij de afdeling sociale zaken van de gemeente. 
ln Vlissingen waren drie gediplomeerde kraamverzorgsters, die hulp boden 
in het kraambed. Voorts waren er meerdere bakers, die "voor zichzelf' werk
ten. Met het merendeel der bakers was goed samen te werken. 
Eén wenste J l. - per bevalling te ontvangen van de vroedvrouw in ruil voor 
de hartelijke aanbeveling van de baker. Hierop ging Bep nie t in. 
Al snel bemerkte Bep dat het onderzoek van zwangeren thuis weinig bevre
digend was. Bij de beneden buurvrouw kon zij een zijkamertje huren, waar zij 
één à twee keer per week spreekuur ging houden voor zwangeren. De prae
natale zorg werd verleend volgens de normen van die tijd: uitwendig onder
zoek, urine-onderzoek en (palpatoire) bloeddrukmeting. De primi 's in Vlis
singen waren direct enthousiast en na korte tijd waren ook de multiparae 
bekeerd. Het wegen werd pas ingevoerd nadat een oedemateuze zwangere 
durante partu ernstig prae-eclamptisch werd, waarbij de baby in het zieken
huis dood ter wereld kwam. Het resultaat van dit wegen was een kwistig voor
schrijven van zoutloze dieeten. Wel, hetmochtdan leuk zijn om naar de vroed
vrouw te gaan voor onderzoek, maar zoutloos eten, nee, daar waren de zwan
geren niet erg voor te vinden. Het kostte een voortdurende strijd om tot ie ts 
van zoutbeperking te komen. 
En zo bouwde Bep verder aan haar praktijk ... tot ze het echt druk kreeg toen 
in 1939 de mobilisatie van het ederlandse leger plaats vond. Vele soldaten 
kwamen naar de kazernes in Vlissingen - en vele vrouwen vergezelden hun 
echtgenoten, ook de zwangere. Op ongelukkige kamerçjes vonden de beval
lingen plaats, soms zo armzalig gemeubeld, dat de kraamvrouw door het gam
mele bed zakte. 
Zo' n kleine 400 bevallingen had Bep verricht toen de oorlog uitbrak. 

De Bond van Nederlandsche Vroedvrouwen. 
AJ in 1938 werd Bep secretaresse van de piepkleine afdeling Zeeland. Zij her
innert zich hier weinig over. Veel contact was er niet met het Hoofdbestuur. 
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De oorlogsdagen. Mei 1940 
Net toen Bep zich thuis was gaan voelen in Vlissingen werd Nederland op 10 
mei 1940 betrokken in de 2ewereldoorlog. Op die l0e mei vielen in alle vroeg
te Duitse troepen Nederland binnen. Het Nederlandse militaire verdedi
gingsapparaat trad in werking. Tevens kwamen bondgenoten ons te hulp. 
Reeds op de avond van de 1 0e mei bereikte een voorhoede van Franse mili
tairen via Zeeuws-Vlaanderen en de Westerschelde (en ook direct over zee) 
Vlissingen. Ook een torpedojager met Engelse manschappen arriveerde in 
Vlissingen met als voornaamste opdracht om springladingen aan te brengen 
bij belangrijke installaties op de werf van de Koninklijke Maatschappij de 
Schelde. Aanvankelijk speelde het directe treffen tussen Duitsers en verde
digers zich af buiten Zeeland. Op 12 mei echter, een su·alende eerste Pink
sterdag, werd Vlissingen door de Duitsers gebombardeerd. Velen vluchtten 
naar Middelburg en naar de omliggende dorpen. De verwarring werd ver
groot door geruchten over Duitse parachutisten (in vermomming)en door 
de komst van zich uit oord-Brabant terugtrekkende soldaten. Op 15 mei 
capituleerde het Nederlandse leger. Het bevel van de Nederlandse Regering 
luidde, dat in Zeeland moest worden doorgevochten. Op 17 mei volgde de 
Duitse aanval op Walcheren. Het centrum van Middelburg werd even gron
dig gebombardeerd als kort tevoren met Rotterdam was gebeurd en eveneens 
reeds op 17 mei trokken Duitse troepe n Vlissingen binnen. Ook Walcheren 
capituleerde. 
Hoe heeft, beroepsmatig, onze vroedvrouw deze oorlogsdagen beleefd? Al 
snel nam de gemeente-arts met haar contact op met een voorstel tot evacu
atie van kraamvrouwen uit Vlissingen. Hoewel Bep geen gemeente-vroed
vrouw was, hetgeen de arts even was ontgaan, aarzelde zij geen moment om 
haar volledige medewerking toe te zeggen. In Koudekerke werd een garage 
gevonden om als provisorische kraamkliniek dienst te doen. Het was de bedoe
ling van het gemeente-bestuur om op geordende wijze ouderen, zieken, vrou
wen en kinderen te evacueren - het werd een wilde vlucht van de bevolking 
naar hopelijk veiliger oorden. Het toegezegde transport van kraamvrouwen 
en babies door het Rode Kruis vond dan ook niet plaats. Bep wist uiteinde
lijk een bakfiets te pakken te krijgen en met twee tegelijk werden de kraam
vrouwen hierop naar Koudekerke vervoerd. Ook Bep maakte enkele ritten, 
hoewel zij nog nooit zo'n ding had bestuurd. Een schatting uit die tijd is, dat 
zo'n 5000 vluchtelingen in het kleine dorp Koudekerke zijn aangeland, die 
in de kerk, in een fabrieksgebouw, maar voornamelijk bij particulieren onder
dak vonden. We lezen, dat de gemeente Vlissingen voor stroo zorgde waarop 
o.a. in de kerk werd geslapen. In Koudekerke was nog geen waterleiding. Het 
water moest uit de regen ton bij de kerk komen. En e r waren onvoldoende la
trines;geimproviseerd werd met "blikken stilletjes me t deksels". En in die 
omgeving deed Bep ook nog een bevalling - wel op een behoorlijke matras, 
die zij van een Koudekerkse huisvrouw had geleend. Het is duidelijk, dat deze 
geimproviseerde kraamkliniek ruimte noch outillage bood voor een langer 
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verblijf. Het gemeentebestuur zocht naar een andere mogelijkheid en vond 
en vorderde een pension in Zoutelande. Op die fatale l 7e mei, terwijl Mid
delburg werd gebombardeerd en Walcheren onder de voet werd gelopen door 
de Duitsers, was Bep bezig om met een door haarzelf "gevorderde" paard-en
wagen de kraamvrouwen over te brengen naar Zoutelande. De Vlissingse 
kraamverzorgsters meldden zich spontaan voor het werk. En toen op de avond 
van de 1 7 e mei alle kraamvrouwen veilig waren overgebracht zag de vermoeide 
Bep de brandende toren van Middelburg instorten. 

De oorlogsjaren. 
De "kraamkliniek" in Zoutelande bleef functioneren tot 2 juni 1940. De bevol
king keerde van lieverlee terug naar Vlissingen, zo ook de vroedvrouw en haar 
kraamvrouwen. Het leven leek even een meer normale loop te krijgen , maar 
deze schijn werd al spoedig verstoord door nachtelijke aanvallen met brand
bommen door de Britse luchtmacht. Eind september 1940 overlegde het 
gemeentebestuur van Vlissingen opnieuw met de vroedvrouw. Voorgesteld 
werd dat, op vrijwillige basis, vrouwen elders op het eiland zouden kunnen 
bevallen, om na het kraambed weer in Vlissingen terug te keren. Aan de vroed
vrouw werd de vrije hand gelaten om ergens op Walcheren een geschikte 
plaats voor een kraamkliniek te vinden. Bep, die notabene vóór 1940 Vlissin
gen nooit verlaten had om de rest van het eiland te verkennen , vond deze 
plaats in "Oost-Kapelle in de Ch riste I ijke buitenschool, bestemd voor de opvang 
van "Rotterdamse bleekneusjes" (het Zwaluwnest) . De kosten van de kraam
kliniek werden gedragen door het gemeentebestuur van Vlissingen, maar de 
inrichting ervan werd van her en der bij elkaar geleend. En zo organiseerde 
de vroedvrouw de kraamkliniek en zwaaide e r de scepter. Kraamverzorgsters 
uit Vlissingen stonden haar bij en de huisarts van Oost-Kapelle aarzelde niet 
om wanneer nodig medische hulp te bieden. Het staat hier zo eenvoudig neer
geschreven. Maar probeer U even in te denken wat het betekent om in zeer 
korte tijd een kraamkliniek te organiseren , waar vrouwen bevallen en moe
ders en babies 10 dagen verzorgd worden , e n dat alles uit het niets en met 
niets. 
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Er was slechts één wieg. Zelfs als er meer beschikbaar waren geweest zou er 
geen plaats voor geweest zijn. De babi es lagen naast elkaar in één bedje, alle
maal op de rechterzij , na de volgende voeding allemaal op de linkerzij. Twee 
vrouwen uit het dorp deden elke dag de luierwas, zonder wasmachine. Koken 
deed Bep meestal zelf, in grote ijzeren potten. Tekort aan voedsel was er niet. 
Het eiland had zelf heel wat te bieden aan aardappelen en groen ten. Van een 
buurman kreeg Bep een portie verse asperges. 
Met behulp van een kookboek maakte ztj er heerlijke aspergesoep van. Niet 
besteed aan de Vlissingse vrouwen! Iedere Maandag fietste Bep naar Vlissin
gen om daar in één van de ziekenhuizen praenatale controles te verrichten. 
En als een zwangere weëen kreeg ... dan werd vanuit Vlissingen via de tele
foniste in Middelburg naar Oost-Kapelle gebeld. De telefoniste wist het op 
den duur wel:de enige taxi en de vroedvrouw moesten gewaarschuwd wor
den. Het klinkt nu eenvoudig. Per auto over de goede wegen is tegenwoor
dig Oost-Kapelle vanuit Vlissingen beter bereikbaar dan in sommige steden 
het plaatselijke ziekenhuis. Maar stelt U zich de situatie voor in 1940. Het 
wegennet was aanzienlijk minder van qualiteit dan nu. En wat niet verandert: 
een ruim aantal bevallingen kondigt zich 'snachts aan. En er was "verduiste
ring". Geen licht mocht zichtbaar zijn. Ramen moesten zo zijn bedekt, met 
zwarte verduisteringsgordijnen of anderzins, dat geen straaltje licht naar bui
ten doordrong. Straatlantaarns brandden niet. Fietsen en auto's mochten 
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slechts een streepje lich t voeren , dat naar de grond moest zijn gericht. En zo 
moesten dan vrouwen met weeën in die ene plaatselijke Lax i van Vlissingen 
naar Oost-Kapelle worrlen vf'r voerd . En Bep ging altijd mee en nooit is een 
baby in he t duister in d ie taxi geboren. De belangstelling van de bevolking 
mor de kraamklinie k was groot. De eerste bevalling vond plaats op 26 sep
tember 1940 en reeds op 21 februari 1941 werd de honderdste baby geboren. 
Hoe werd de vroedvrouw betaald voor al dit extra werk?We L daar had het 
gemeentebestuur een simpele oplossing voor. Zij had "vrije"ko t en inwoning 
en verder werd toch iede re partus betaald door het ziekenfonds of door de 
patiente?Meer werd niet nodig geoordeeld en och, de vroedvrouw had het te 
druk om zich daar zorgen m·er te maken. 
In de zomer van 1941 werd he t wat rustiger in Vlissingen wat de bombarde
menten betreft. Besloten werd voor de winter de kraamklinie k Le sluiten , doch 
nog wel ter beschikking te houden , en de verloskundige zorg weer als gebrui
kelijk in Vlissingen te verlenen. Lang duurde deze betre kkelijke rust niet. In 
maart 1942 verklaarden de Duitse autoriteiten Vlissingen Lot "Stutzpunkt". 
Dit hield voor de burgers in, da t zieken, ouden van dagen e n zwangeren in 
de laatste maand van de zwangerschap nie t meer in Vlissingen mochten ver
blijven. Toen bovendie n in maart 1942 weer bombarde men ten plaats vonden 
werd besloten eerst weer het Zwaluwnest in gebruik te nemen e n vervolge ns 
uil te zien naar een ruimere behuizing, die voor de inwonende zwangeren 
nodig zou zijn . Deze behuizing werd gevonden in een fraai landh uis, huize 
OYerduin te Oost-Kapelle . Dit landhuis hoorde toe aan de fami li e Heijsse. 
Mevrouw He ijsse-Tak, de bewoonster, vertoefde ten tijde Yan het uitbreken 
Yan de oorl og in Zuid-Amerika. Terugkeren naar Holland kon nie t meer. Fami
lieleden ste lden het huis ter beschikking als kraamklin iek. Het mooie huis in 
een prachLige bosrijke omgeving was in 1939 uitvoerig gerestaureerd. Er moest 
wel het één en ande r gebeuren om het geschikt te maken voor he t doel en 
om het te besche rmen tegen schade door de noodzakelijke werkzaamheden. 
Be p zelf zete lde in he t boudoir van Mevrouw. Het goudleren behang in de 
eetzaal werd goed afgeschermd en deze prachtige kamer werd kraamzaal. 
Kostbaar porcele in e n kristal werd opgeborgen in de w\jnkelder, die vervol
gens goed werd dichtge timmerd. Eind april 1942 kon de verhuizing plaals 
vinde n n aar Overduin van uit he t Zwaluwnest. De vroedvrouw zwaa ide onweer
sproken de scepter:over de voedselvoorziening, over de zwangeren, over de 
verloskamer en over de kraamvrouwen. Ook van hieruit ging Bep wekelijks 
naar Vlissingen om de zwangeren te zien. En wat er nu bijkwam: er moest 
geregeld worden wanneer welke zwangeren Vlissingen moe ten verla ten om 
naar Overclu in te gaan. Twee keer per week was er een taxi-transport van zwan
geren naar Oost-Kapelle en van kraamvrouwen en hun babie naar Vlissin
gen. Het heen e n weer trekken werd nu toch een probleem voor Bep en zo 
werd besloten , dat zij een vergunn ing kreeg voor een motorfiets en voor de 
noodzakelijke benzine. In een week leerde zij motorrijden en zij legde met 
\Tucht examen af. 
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Het was Le mooi om waar te blijven. Eind juli 1942 kwam burgemeester van 
Woeldere n van Vlissingen weer op bezoek. Meestal werd hij ontvangen met 
een kopje echte ko f1i e u it een geheime voorraad. Maar nu werd hij vergezeld 
door een hoge Dui tser. Geen koffie . ... en een bang voorgevoel bleef achter. 
Dit voorgevoel bleek terecht te zijn geweest. Op 3 augustus 1942 bereikte Bep 
telefonisch de mededeling van de burgemeester van Oost-Kapelle dat Over
duin door de Duitser · was gevorderd en YOOr 10 augustus moest zijn onu·uimd. 
De Dui tsers streefden naar een gedeeltelijke evacuatie van Walcheren , d ie 
echter nooit volledig is doorgevoerd. Maar als onderdee l van dit plan werd 
wel bevolen dat de kraamkliniek moest worden overgebracht naar Zuid-Beve
land, da t door de Sloedam met Walcheren is verbonde n. Ook vestiging in 
Goes werd verboden en zo moest Bep in enkele dagen tijd een nieuwe ver
blijfplaa ts zoeken. Zij doorkruiste per motorfiet~ Zuid-Beveland, tussen alle 
andere beslommeringen door. Enkele boerderijen waar zij opmerkzaam op 
werd gemaakt bleken geheel ongeschikt te zijn. Gelukkig kwam Be p in con
tact met de burgemeeste r van Yerseke, dat gelegen is aan de Noord-Oost kan t 
van Zuid-Beveland, aan de kust van de Oosterschelde. Deze burgemeester, de 
heer Gunning, was persona non grata verklaard door de Duitsers en moest 
Zeeland verlaten. Deze in a lle opzichten "goede" burgemeester ste lde zijn 
dubbe le villa te r beschikking van Bep en haar zwangeren. 
En zo moest opnieuw verhuisd worden. Begin september 1942 werd in twee 
dagen met vrachtwagens de inventaris van Overduin overgebracht naar Yer
seke, een afstand van zo' n 50 km. Gelukkig kon nu het Rode Kruis bijsprin
gen om de inventaris en \'Ooral ook het schaarser wordende linnengoed aan 
te vullen. De gemeente zorgde voor het onderbrengen van de ki nderen rnn 
wie de moeder enkele weken in Yerseke verble\'en. Reeds gelijktijdig met het 
in gebruik nemen van ''Ove rduin" als kraamkliniek was door de Gemeente 
Vlissingen een andere buitenplaats, "Berkenbosch", gevorderd voor kinde
ren die opgevangen en verzorgd moesten worden. Deze opvang werd geleid 
door Zr A. Dop. O o k zij moest op den duur met de kindere n Walcheren ver
laten en zij be landde in een klooster in Oud-Gaste l. Zover Bep zich herinnert 
waren nie t a lle kinderen bij Zr Dop even "legaal": ook kindere n van onder
duikers en j oodse kinderen hebben bij haar verbleven. En zu was de situatie 
in Zeeland in de oorlog~jaren , dat zowel voor het passere n van de Sloedam 
als voor het gaan over de Vlakerbrug over het Kanaal door Zuid-Beveland de 
nodige papie ren aanwezig moesten zijn, die ook e lke keer weer duchtig door 
de Duitsers werden gecontroleerd. 
Had Be p zelf nog de gelegenheid om zich buiten Zeeland te begeven en kon 
haar famili e haar bezoeken?Familiebezoek was vrijwel ui tge loten, maar één 
kee r is zij toch wel naar Sche\·eningen gegaan, gewapend met de nodige papie
ren , en dat was in novem ber 1942 om haar 30e verjaardag te vieren. En ver
der ... er was maar één vroedvrouw en om haar draaide de gehe le o rganisa
torische en verloskundige zorg. Natuurlijk, bij noodzaak waren ook in Yerse
ke de huisartsen van harte bereid voor haar in te springen en dat moest ook 
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wel, want ook vanui t Yerseke ging Bep wekelijks naar Vlissingen om de zwan
geren te controleren , transporten te organiseren en de apotheek bij te vu l
len . En dat alles per motorfiets, tot zij h iermee ten val kwam op de door de 
suikerbietenoogst spekgladde \regen. Pas toen heeft zij ingestemd met het 
haar a l eerde r gegeven advies de motor om te ruilen voor een auto. Weer leer
de zij in korte tijd autorijden . Een garage had de "opdracht" gekregen aan 
haar een bepaalde auto te verkopen- de gehele oorlog door heeft zij benzine 
gehad, hoewel niet altijd op even legale wijze. En zo werd Bep een vaardig 
autorijdster, iets waar zij tot op hoge leeftijd van heeft genoten. 
De villa in Yerseke werd voor de rest van de oorlog de definitieve behuizing. 
De kraam kli niek functioneerde tot 27 d ecember 1944. Daaraan waren voor 
Zuid-Beveland en Walcheren nog moeilijke tijden vooraf gegaan. Op 2 en 3 
oktober 1944 werd via de BBC, via Radio Oranje en via vanuit de lucht afge
worpe n pamfle tte n de bevolking van Walcheren gewaarschuwd voor komen
de bombardementen en dijkdoorbraken. l n de middag van 3 oktober we rd 
door de gealli eerden om tactische redenen de West-Kappelse zeedijk stukge
bombardeerd, le idende tot ernsige overstromingen. Op 7 oktobe r gebeurde 
hetzelfde met de zeedijk ter weerszijde van Vlissingen en op 11 oktober bij 
Veere. Tijdens vloed stroomde Walcheren vol door deze vier gaten. Hevige 
gevechten vonden plaats om eerst Zeeuws-Vlaanderen en Zuid-Beveland te 
verovere n op de Duitsers e n op 31 oktober volgde de str\jd om Walcheren. 
Om ieder stuk grond moest hard gevochten worden. Pas op 10 novembe r 
waren de laatste Duitsers uitgeschakeld en was Walcheren bevrijd. 
Van de oorlogshandelingen zelf heeft Bep nie t veel last ondervonden. Yerse
ke lag op en ige afstand van de route door Zuid-Beveland naar de Sloedam. 
Wel is een neergeschoten geallieerd vliegtu ig bij zijn noodlanding tot op korte 
afstand van de kraamkliniek genaderd , hetgeen tot het voorzienbare re ul
taat le idde, dat de Duitsers wilden binnendringen om naar de piloten te zoe
ken. Bep heeft ze effectief tegen gehouden. 
Wel was natu urlijk gedurende enkele weken ieder contact tussen Yerseke en 
Vlissingen uitgesloten. 
Burgemeester van Woelderen vermeldt in een verslag, dat in de oorlogsjaren 
in totaal 743 kinderen zijn gebore n in de "noodkraamkliniek". 

Toen op 27 december 1944 Bep terugkeerde naar Vlissingen trof zij een ver
woeste stad aan. Er waren weinig woningen gespaard voor de toen nog slechts 
3000 inwoners. In de "Handelingen van de Gemeenteraad " lezen we, dat op 
1 januari 1940 in Vlissingen 6600 won inge n stonden. Eind 1944 waren 1353 
woninge n geheel verdwenen, 1600 waren permanent geïnundeerd e n 465 
periodie k geïnundeerd. Het Be thesda-ziekenhui stond onder water. Het St 
J osef-zieken huis was overYol. Het huis van Bep was al eerder in de oorlog 
geheel verwoest. Tijdelijk vond zij onderdak in het St j ozefziekenhuis. Die 
eerste tijd was he t luguber in de stad. Diegenen die waren teruggekeerd leef
den onder primitieve omstandigheden - carbidlampen of som s nog enkele 
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kaarsen -geen water-geen gas-en nog vcrdu isLering zolang de oorlog in Euro
pa nog voortduurde. 

De na-oorlogse opbouw. 
De herin nering aan Vl issingen in 1945 be taal voor Bep uit water, modder en 
pu inr uimen. Het stonk O\'eral, er was veel overlast van ongedierte als vlooien 
en luizen en water en zeep waren schaars. Het saamhorigheidsgevoel was 
groot. leder werkte mee aan het weer e nigermate leefbaar make n van de stad. 
Aanvankelijk was er op het gebied van de verloskunde niet al te veel werk 
gezien de uitgedunde bevolking. Ove r 1945 kreeg Bep een toelage van het 
gemeentebestuur als compensatie. Als tegenprestatie verrichtte zij ook werk
zaamhede n d ie nie t op Yerloskundig gebied lagen. Zo heeft Bep enkele malen 
geholpen om, met haar auto, bij Zr Dop ondergedoken kinderen naar fami
lie in andere delen van het land te brengen. Di t kl inkt eenvoudiger dan het 
was:de meeste bruggen m·er de grote rivieren waren verwoest, er waren enke
le pontonbruggen gelegd, maar het was lang n iet altijd mogelijk om lang de 
rechte weg van Zuid naar oord te komen. Het stelde Bep in de gelegenheid 
om eindelijk najaren weer haar familie te ontmoeten. Snel was in 1945 begon
nen met het dichten van de dijken van Walcheren e n aan het eind van 1945 
waren de dijken op één na gesloten . Langzaam werd Walcheren droogge
pompt e n kwamen de verbindingen op het e iland weer tot stand . Bij de bu i
tenhaven van Vlissingen werd een nooddorp gebouwd met 330 houten h uis
j es en de bevolking begon weer naar de stad terug te keren. 
Met he t toenemen van de bevolking werden ook de geboortes steeds talrijker 
- van een druppel tot de stor tvloed van de na-oorlogse geboortegolf. ln 1945 
en 1946 werden door Bep zo'n 200 vrouwen geholpen. Van lieverlede nor
maliseerde het leven zich enigszins en kon Bep zich geheel aan haar verlos
kundig werk wijden. Tijdens de oorlog werd zo goed mogel ijk gewerkt, nog 
naar de inzichten Yan YÓÓr 1940. Na het e inde van de oorlog kwam de com
municatie weer op gang, nieuwe ontwikkelingen in de verloskunde werden 
beschreven en beproefd en al snel ingevoerd. Hoe Bep in he t toch nog erg 
geisoleerde Zeeland deze nieuwe ontwikkelingen vernam weet zij niet meer 
precies, waarschijnlijk uit he t Tijdsch rift voor Praktische Verloskunde, waar
van na 1946 eerst Or KJoosterman (de directeur van de vroedvrouwenschool 
te Amsterdam), ver volgens Dr van Wering (gynaecoloog, later directeur, van 
de vroedvrouwenschool te Rotterdam) en tenslotte Dr Pannekoek (als brynae
coloog verbonden ook aan de school te Rotterdam) de redactie voerde. Veel 
werd geschreven over de nieuwe kennis over de rhesusfactor en het belang 
daarvan voor de \·erloskunde. En over het gewenst zijn van onderzoek van alle 
zwangeren op de geslachtsziekte lues(syphilis) ;het aantal lijders aan geslachts
ziekten was in en na de oorlog h oog. Bij vrouwen kan een infectie met de ver
oorzaker van lues geheel ongemerkt verlopen , maar wel kan de infectie tij 
de ns de zwangerschap op het ongebo ren kind worden overgebrach t. Dat was 
al lang bekend. Maar nu was er penicilline en penicilline was h et eerste genees-



middel dat lues echt kon genezen en door het vroeg in de zwangerschap met 
penicilline behandelen van de zwangere \Touw bleek het kind aan een infec
tie te ontkomen 
Op den duur waren het ook de gynaecoloog en de kinderarts, die zich in Vlis
singen vestigden, die Bep op de hoogte hielden van nieuwe ontwikkeli ngen 
op haar vakgebied. 
En er waren niet alleen medisch-technische ontwikke li ngen. Ook via het Tijd
schrift?, dat weet Bep nie t meer, maakte zij kennis met de opvattingen van 
Dick Grantley Read over voorbereiding van de vrouw op de bevalling, waar
door angst en spanning konden worden verminderd en waardoor de barings
pijn anders door haar werd beleefd. Bep verdiepte zich hierin en wilde deze 
methode in de praktijk gaan toepassen. Zij maakte kennis met een mensen
dieck-therapeute in Middelburg, die ook interesse voor deze materie had e n 
same n he bben zij een cursus opgezet. Bep gaf alle voorlichting en was aan
vanke lijk bij alle oefenlessen aanwezig. Er moest natuurlijk ruimte voor 
gezocht worden. Het St.Jozel'ziekenhuis was hier onmiddellijk voor te vinden 
en het ontving de zwangeren gastvrij. Het Bethesdaziekenhuis bleek na de 
oorlog al even weinig fl exibel als voor die tijd en het heeft moeite geko t om 
althans een ruimte voor de gymnastiek ter beschikking te krijgen - gastvrij was 
het er niet. 
De cursus kon uiteraard niet gratis worden gegeven. Het zou nog e,·en duren 
voor de kruisverenigingen de "zwangerschapsgymnastiek" aan de leden aan
boden. Ondanks J 12, - voor 10 lessen was er een groeiende belangste lling 
van de kant van de zwangere n, op den duur ook van de cliënten van de huis
artsen. Tijdens de volle bloeiperiode werden 2 cursussen per week gegeve n. 
'Voorlichting geven" klinkt eenvoudig, maar zo kort na de oorlog ontbrak 
voorlichtingsmateriaal. Er was eenvoudig niets. Alles moest door Bep zelf wor
den bijeengescharreld uit boeken en tijdschriften. 

De ziekenfondsregeling. 
Tijde ns de oorlog was door de Duitse bezette r een landelijke ziekenfondsre
geling ingevoerd. Een onderdeel van die regeling was, dat voor een normale 
bevalling een ziekenfondspatiente "gratis" gebruik kon maken van de hulp 
door een vroedvrouw. Slechts bij medische noodzaak werd hulp door een arts 
vergoed. Na het einde van de oorlog moest door de Nederlandse Overheid 
deze regeling bevestigd dan wel afgeschaft worde n . Lezing van het Tijd chrift 
voor Praktische Verloskunde van 1946 laat zien hoe de Nederlandse vroed
vrouwen hulp hebben getrach t te krijgen om de Overheid van de noodzaak 
tot continuering van dit "primaat" van de vroedvrouw te overtuigen. 
Ondanks het fei t, dat Bep nog steeds secretaresse was van de afdeling Zee
land van de Bond van Nederlandse Vroedvrouwen heeft zij zich to taal niet 
betrokke n gevoeld bij deze strijd, die in Vlissingen nauwe lijks leefde. 
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De latere jaren. 
Geleidelijk werd het druk op verloskundig gebied, te druk vond Bep, die nu 
evenmin als tijdens de oorlogsjaren enige tijd overhield om voor zichzelf iets 
te doen. Zij VToeg versterking aan Mevrouw Rijkenberg, nog steeds meeste
resse-vroedvrouw in de Rotterdamse vroedvrouwenschool, en ze kreeg die 
ook. De pas afgestudeerde Mej . van Ginkel durfde het aan om naar Vlissin
gen te komen. Het gemeentebestuur van Vlissingen was de vroedvrouw ken
n elijk welgezind, want ondanks de nog danig aanwezige woningnood kreeg 
M~j. van Ginkel één van de noodwoningen toegewezen. 
Een deel van Bep 's praktijk werd door Mej. \'an Ginkel gekocht. Er ontston
den twee solo-praktijken, waarbij Mej. Yan Gin kei "het havendorp" verzorgde 
en Bep "de oude stad ". Voor het eerst sedert jaren had Bep met en ige regel
maat een vrij weekend (nu j a, tot Zondagavond) en de mogelijkheid om met 
vacantie te gaan. 
Ondanks deze versterking bleef het druk. In 19.li l 356 bevall ingen in de prak
tijk van Bep. Ondanks, of misschien juist door haar liefde voor het beroep 
voelde ze dit a ls "lopende-band werk", waardoor zowel zijzelf als haar patien
ten tekort kwamen. En toen .... kreeg zij een geheel andere functie aange
boden, waarin zij h aar verloskundige kennis kon gebruiken en waarin zij haar 
kenne lijk toch aanwezig gebleven aandacht voor het beroep van sociaal-werk
ster kon uitbouwen. 
Inmiddels had zich, op aand ringen van de Inspecteur van de Volksgezond
heid , een vroedvrouw gevestigd in Oost en West Souburg, toen nog een apar
te gemeente nabij Vlissingen . Deze vestiging, van Mej . A. Stolk, was geen suc
ces. Het was he t bekende vcrhaal:de huisartsen wisten het mere ndeel van de 
verloskunde te behouden. Dit maakte het voor Mej . Stolk noodzakel ijk om 
ten dele als ziekenverzorgster te gaan werken in een nabij gelegen inrichting 
voor chronisch zieken. Hoewel door de onregelmatigheid van de werkzaam
heden een nevenfunctie niet eem·oudig was voor vroedvrouwen, is deze itu
atie nog tot ver in de jaren zestig voorgekomen . 
Mej. Stolk was bere id zich in Vlissingen te vestigen en tezamen met Mej . van 
Gin kei de verloskundige zorg daar voort te zetten. De praktijkovername kwam 
tot stand. De stad werd verdeeld in twee praktijkgebieden. Mej. van Ginkel 
verzorgde de "nieuwe"stad, mej. Stolk de "oude"stad. Bep verliet haar woning 
in Vli singen en kon gaan samenwonen m et een vriendin-wijkverpleegster in 
Oost-Kapelle. Dat klinkt ons nu eenYoudig in de oren, maar in januari 1952 
was er nog een forse woningnood in Nederland, zo ook in Zeeland, en voor 
een dergelijke verhui zing was een formele toestemming van het gemeente
bestuur nodig. Gelukkig werd deze verkregen . En zo begon in januari 1952 
Bep aan een geheel nieuw arbeidsterrein . 

De aanloop tot de nieuwe werkkring. 
Reeds voor de tweede wereldoorlog werd gezocht naar de m eest wensel ijke 
o rganisatievorm van praenatale zorg. Na het einde van de oorlog werd dit 
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zoeken voortgezet. In oktober 194 7 werd een congres voor praenatale zorg 
gehouden te Utrecht, georgan iseerd door de sectie praenata le zorg van de 
Nederlandse Bond voor Moederschapszorg e n Kinderhygicne. Op dit con
g res was gebleken, dat de prae natale zorg door individuele a rtsen en vroed
vro uwen nog wel wat verbetering behoefde en dat betere pracnatale zorg de 
afloop van de zwangerschap voor moeder e n kind gunstig kon beïnvloeden. 
Naar aanleiding van dit congres werd druk beraadslaagd door het bestuur \'an 
de sectie praenatale zorg, waarin o.a. Dr Kloo terman e n twee vroedvrouwen 
zitting hadden (vertegenwoordigsters van de LOen nog twee vroedvrouwen
organisaties: neutraal en R. K. ) . Dit beraad mondde uit in een omvangrijk 
rapport. Twee zwangerschapskaarten werde n ontworpen , één uitgebreid en 
één meer summier. Deze laatste zou worden tot de "dagboekkaart", die \'an 
iedere zwangere moest worden bijgehouden door de vroech-rouw en die j aar
lijks door haar moest worden gestuurd naar de Inspecteur ,·oor de Moede r-
chapszorg. Een schema voor praenatalc zorg werd voorgesteld met als 

gewenst tijdstip van begin een amenorrhoeduur van 8-10 weken. Vrij uitvoe
rig wordt ingegaan op welke medische en verl oskundige gegeve ns en welke 
onderzoekingen gewenst zijn. Kennelijk straalde deze commissie een grote 
overtuiging uit, want op grond van deze aanwijzingen werd d e bevoegdheid 
van de vroedvrouw uitgebreid teneinde haar in staat te stelle n vanaf het begin 
van de zwangerschap de zwangere te controleren en ook bloed af te neme n 
voor bepaling van de rhesusfactor en van de luesreacties. 
Over de inhoud van de praenatale zorg is men het waarsch ijn I ijk spoedig eens 
geworden. Moeilijker was een goede o rganisatievorm te vinden. Er moest een 
compromis gevonden worden tussen het overlaten \'an de gehele praenatale 
zorg aan (huis-)artsen en vroedvrouwen en een strak georganiseerde prae
natale zorg in bureaux naar analogie van <le consultalie-bureaux voor zuige
lingenzorg, dus zonder inmenging van de huisartsen en vroedvrouwen, di e 
de be\·alling zouden verrichte n. 
Er wordt dan ook een nu ons moeizaam voorkomend \'Oor te l gedaan , waar
in voorzien wordt in één à twee consulten op een consu lta ti e-bureau, waar
heen de zwangere ven vezen wordt door huisartsen en vroedvrouwen. In enke
le g rote stede n is dit nog wel te realiseren, m aar buiten deze steden wordt het 
veel moeilijker, want er moe t immers ook rekening gehouden worden met 
soms moordende concurrentie tussen huisartsen en vroedvrouwen en met 
het niet beschikbaar zijn van een "onafhankelijke" gynaecoloog, wanneer er 
in de wijde omtrek slech ts één aanwezig is. Een verdere moeilijkheid is gele
gen in de grote en moeilijke re isafstanden voor vrouwen op het platteland en 
in het nog ontbre ken van enig besef van he t nul van praenatale zorg bij een 
aanzienlijk deel van de (vrouwe lijke) bevolking. 
Door vroedvrouwen is deze organ isatievorm van praenatale zorg redelijk goed 
ont:Yangen en e r was zeker ruim medewerking Yan deze beroepsgroep. De 
huisartsen waren er minder over te spreken, waarschijn lijk achtten zij door 
de voorstellen hun autoriteit aangetast. 
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En tegen deze ach tergrond gaat het ,·erhaal van Bep verde r. 

De nieuwe werkkring. 
Zeeland had na de oorlog een "eigen" Inspecteur van de Volksgezondhe id 
gekregen, Dr v. d. Borgh. Voordien moest de provincie de Inspecteur delen 
met Noord-Brabant. Er ontstond een geregeld contact tussen de Vlissingse 
,Toedvrouw en de Inspecteur, die zeer "vroedvrouw,-riende lij k" bleek te zijn. 
In oktober 1951 bracht hij een bezoek aan Bep in gezelschap van Prof. de 
Haas, voorzi ttervan de Bond voor Mocdcrschapszorg en Ki nde rhygiene. Geza
menlijk legden zij aan Bep een voorstel voor om, in dienst van deze Bond, in 
geheel Zeeland de praenatale zorg te gaan organiseren. En dat in een pro
vincie waar, toen zowel als nu , bijna de gehele verloskundige zorg door hui -
artsen werd gegeven, huisartsen, die in meerderheid tegen e lke \'Orm van 
bemoeienis met hun werk waren e n d ie al grote moeite hadden met het accep
teren van het werk van de eerste specialist-gynaecologen, die zich rond die 
tijd in de stede lijke ziekenhuizen vestigden. Bep had al ge hoord over storm
ach tige vergaderingen tussen Inspecteur en huisartsen over d it onderwerp -
en nu zou zij , "slechts·'vroedvrouw zijnde, de h uisartsen moe ten gaan opvoe
den? Nu j a, n ie t alleen de huisartsen , maar ook de zwangeren en hun omge
ving moesten van het belang van een goede praenatale zorg worden door
drongen. 
Hierbij kwam nog een tweede voorste l. 
In 1951 besloot de voorzitter van de Gezondheidsorganisatie T. N. 0. , Prof. 
Or A. Polman , een onderzoek te doen instellen naar de perinatale sterfte in 
Nederland. Er werd een ad\'iescommissie ingesteld en de kinderarts MeHouw 
.J. H. de Haas-Po thuma werd belast met de uitvoering van het onderzoek. 
Eén van de onderdelen van het onderzoek was een uitvoerige enquête over 
per inataal overleden kinderen, waarvoor ar tsen als enquêteurs werden inge
schakeld. Naast medische en obstetrische gegevens, waarvoor de medewer
king \'an artsen e n ,-roedvrouwen noodzake lijk was, omvatte de enquête een 
gesprek met de moeder over o. a. sociale gegevens en voed ingsgewoonten. 
Deze enquête vond plaats in o.a. de provincies Groningen , Drente, Uu·echt 
en ... Zeeland. Het aantrekken van enquêteurs bleek niet eenvoudig te zijn , 
ze lfs zo moeilijk, dat besloten werd in Zeeland gebruik te maken van "een 
ervaren vroed\To uw met sociale belangstelling". Bep was zo geinteresseerd in 
deze laatste werkzaamheden, dat zij "die praenatale zorg" er maar bij nam en 
he t voorstel accepteerde . Op 9 december 1951 was zij verzocht aanwezig te 
zijn op de vergadering van de Zeeuwse afde ling van "Moederschapszorg en 
Kinderhygiene" om zakelijke regel ingen te treffen over het di enstverband met 
die Bond. Het was geen stimulerend begin. Van 20 tot 23 uur vertoefde Be p 
in de lounge van het plaatselijke ho tel te Goes, te rwijl de klanken van een ver
hitte discussie vanuit de opkamer tot haar doordronge n. De aanwezige hui -
a rtsen gaven zich nie t zomaar gewonnen. Tegen middern acht was de kogel 
door de kerk:a ls zij nog wilde, zo u Bep benoemd worden. En Bep wilde hele-
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maal nie t meer toen zij midden in de nacht door het duistere Zeeland naar 
huis reed. Het verloop van deze avond had haar nu niet bepaald vertrouwen 
in de toekomst gegeven. 
Na een nachtje slapen was de stemming al iet5 milder, doch nog steeds afwij
Lend. En LOen belde Me\Touw de Haas bij haar aan om haar te overreden toch 
maar ja te zeggen - zij en haar man zegden Bep alle steun toe. En toen is he t 
toch 'Ja"geworden. En die steun is er geweest en gebleven. 
En zo begon Bep begin l 952 aan een geheel nieuwe werkkring:nie t a lleen 
nieuw voor haar, maar ook nieuw voor Zeeland. Voorbeelden waren er n ie t, 
maar desondanks stante op 14 januari 1952 een praenatale zorg bureau in 
Vlissingen en op 17 januari één in Middelburg. In beide steden waren vroed
\Touwen gevestigd, goede bekenden \·an Bep , en deze vroed\Touwen swur
den vol vertrouwen hun patienten naar het bureau. 
l n beide steden werd het bureau gevestigd in he t gemeente-centrum, waar 
ook de consultatiebureaux voor zuigelingen e n kleuters onderdak hadden 
gevonden. 
ln den aanvang was alleen in Middelburg een gynaecoloog gevestigd. Deze 
verleende medewerking aan zowel het bureau in Vl issingen als in Middelburg. 
Reeds in de zomer van 1952 ve tigdezich een gynaecoloog in Vlissingen . Vanaf 
dat moment bemande de Middelburgse gynaecoloog het bureau in Vli sin
gen en andersom. Op deze wijLe werd iedere schijn van "klantenbinding" ver
meden. a enige tijd verscheen wel eens een enke le patiente van een huis
arts op het bureau, vooral in Middelburg, maar zoals op meerdere plaat e n 
in he t land het geval was waren het aanvankelijk vooral de vroedvrouwen die 
e rvan gebruik maakte n . Toch begonnen op den duur de bureaux aantrek
kingskracht te krijgen op he t omringende platteland van Walcheren en gedu
re nde e nige tijd mochten de bureaux zich in een dusdanige popularite it ver
heugen , dat Bep behoefte had aan assistentie . 
De aan pak op andere e ilanden, zonder stedelijke concenu-atie, was een ande
re . Hier probeerde Bep te timuleren dat de huisartsen een apart praenataal 
spreekuur gingen houden , hierbij geholpen door de wijkverpleegster. Deze 
spreekure n vonde n in principe plaats in he t wijkgebouw. Op Zuid-Beveland 
gelukte he t om in Yerseke een bloeiende praenatale zorg op te bouwen. Dat 
moest ook wel:één der huisartsen was voorzitte r van de commissie van de Bond 
voor Moederschapszorg. Dit bureau heeft zelfs me t medewerking van Bep tot 
1977 gefun ctioneerd. laar buite n Yerseke viel he t niet mee. Toch kwamen 
op den duur bureaux van de grond in Rilland-Bath en Hansweert. 
Inmiddels had Bep een kaart ontworpen voo r prae natale zorg en partusver
slag. En wat bleek: n ie t zelde n gebruikten d ie huisarn,en, die niet<; voelden 
voor georganiseerde praenatale zorg, toch "de kaart van Bep ". Dit zal zeker 
het niveau van de praenatale zorg gunstig beinvloed hebben. Tact kostte dit 
a llemaal wel, maar daar beschikte Bep ruimschoots over. 
O o k op Tholen gelukte he t in de meeste plaatsen iets van praenatale zorg te 
o rganiseren. St. Philipsland had minder aandacht nodig, daar was de huisarts 
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actie f in Rode Kruiswerk en daardoor geinteresseerd in bloedgroepproble
men . Zeeuws-Vlaanderen was en bleef een bui ten been tje:huisartsen, d ie geen 
enkele inmenging duldden , niet in "hun" \·erloskunde en niet in hun \'erde
re medische werk. 1iet a lleen de vroedvrouw maar ook de gaandeweg zich 
vestigende specialiste n kregen moeilijk "een poot aan de grond". 
Ook tot op Schouwen-Duiveland strekte het werkterrein van Bep zich ui t. En 
denk daar nie t te licht over. De verbindingen tussen de e ilanden gingen pe r 
veerboot. De verbinding tussen Walcheren en Scho uwen ging via Zuid-Beve
land en dan met de boot van Katse Veer naar Zierikzee:een overtoch t van 50 
minuten, leuk bij goed weer, maar minder zo bij tormachtige wind . De veer
dienst was beper kt: d rie kee r heen, drie keer terug per dag, om 17 uur was 
de laatste mogelijkheid om uit Zier ikzee te vertrekken . Ee n tweede moge
lijkhe id om Schouwen te be re i ken (ofte verlaten ) was ,ü St. Philipsland:een 
eind om , is op de kaart te zien. De veerpon t Zijpe-Anna Jacoba ver trok nog 
om 21. 30 uur: naar dit tijdstip werden bijvoorbeeld voorlichtingsavonden 
gepland. 

Wat moeten we ons voorstellen bij de wijde term "praenatale zorgbu
reaux "?Wel, voor die tijd heel wat. Bep werkte samen met de wijkverpleeg
sters. Die samenwerking was in he t algemeen goed, al was een en ander ook 
al weer n iet eenvoudig door he t fei t, dat ook de kruisverenigingen in die tijd 
vo lledig verzuild waren:Het g roene kruis(ne utraal), het wit-gele kruis (R. K. ) 
en het o ranje-groene kruis (P. C. ). 
De verloskundige anamnese we rd afgenomen e n op de kaart geno teerd. Er 
werd bloed afgen omen voor de luesreacties en voor de rhesusfactor. Het hae
rnoglobinegehalte werd bepaald. Gewicht-en bloeddr uk werden opgenomen 
en genoteerd. De arts, hui arts dan wel gynaecoloog, diende dan de medi
sche voorgeschiedenis te beoordelen en he t a lgemeen-medisch en ,·erlos
kundig onderzoek te verrichten. Nie t zelden liet de huisarts ech ter ver tek 
gaan en werd he t verloskund ig onderzoek door Bep verricht. 
Veel nadruk werd gelegd op de voedingsanamnese, een hobby van Prof. de 
Haas. Hoe waren de voedingsgewoonten in die tijd in Zeeland?Niet a ltijd even 
bevredigend, vertelt Bep, en ook wel afhanke lijk van de streek in Zeeland. Zo 
was oord-Beveland een landbouw-en geen veeteeltgebied:dit le idde tot wei
nig gebruik van melkproducten en vlees. O ok op Tholen waren de aardap
pe len met spekvet de geeigende kost, soms versierd met appelmoes of peer
tjes "van de val". O ndanks de aanwezigheid van verse groenten en fru it werd 
dit door de bevolking we inig.gegeten. Voorlich ting over wat nu als "volwaar
dige voeding" wordt beschouwd was in d ie periode zeker op zijn plaats. Veel 
geholpen in deze h eeft he t tot een einde komen van de geiso leerdheid van 
de Zeeuwse gemeenschappen . Merkwaardigerwijze, vertelt Bep, heeft de 
watersnoodramp van 1953 hiertoe een sterke impuls gegeven:velen werden 
geëvacueerd en zagen voor het eerst hoe in andere de len van het land geheel 
andere leefgewoonten heersten. 
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In principe was het onderzoek op het praenatale zorgbureau éénmalig. De 
rhesusnegatieve zwangeren werden echter rond 32 weken weer opgeroepen 
voor het laten bepalen van rhesusan tistoffen. En voorts waren zwangeren altijd 
vvelkom voor een vervolgonderzoek, hetgeen vooral gebeurde in die plaat
sen, waar het bureau door een gynaecoloog werd bezocht. 

Het voorlichten , waarmee Bep al in haar eigen praktijk was begonnen , liet 
haar niet meer los. Overal in Zeeland h eeft zij voorlichtingsavonden gehou
den, voor heel verschillend publiek. Er zijn voorlichtingsavonden gegeven 
voor wijkverpleegsters, waar naast de gynaecoloog en de kinderarts ook Bep 
het woord voerde over wat haar na aan het hart lag:de praenatale zorg. 
Verder waren er de moedercursussen, door de kruisverenigingen georgani
seerd, waar van meel af aan ook vaders welkom waren - soms was het er maar 
één: maar ook die werd harte lijk welkom geheten. Eén van de vaders kwam 
met een welomschreven doel:om zelf voorgelicht te worden, om onmiddel
lijk deze kennis te kunnen doorgeven aan zijn beide dochters. Hij had hier
voor een heel praktische reden. Toen na de geboorte van een broertje de 
dochters belangstellend in formeerden waar die opeens vandaan was geko
men, was de "rode kool" als bron genoemd. We l, enkele dagen later bleken 
alle rode kolen in de moestuin te zijn opengesneden. De daders waren nie t 
ver te zoeken. Hun verklaring was schitterend van logica:één broertje wa leuk, 
maar elk een broertje was nog leuker:en wie weet wat nog in d ie rode kolen 
verborgen was. Vader wilde een volgende keer geen risico meer lopen .... 
De zucht naar voorlichting groeide. Vrouwenverenigingen klopten aan bij 
Bep en scholen begonnen zich te roeren. Soms tweemaal op die scholen:eerst 
de ouders, daarna de leerlingen:het zou moei lij kheden kunnen geven als de 
noodzaak zich zou voordoen dit in omgekeerde volgorde te moeten doen. 
Het materiaal werd aanvankelijk door Bep zelf bijeengezocht. Op den duur 
werd het heel modern:dia' van door Bep uitgezochte platen en een echte 
d iaprojector. Maar eerst ook fl an nel borden, waarvoor de patronen door Bep 
zelf moesten worden uitgeknipt en opgebracht - een heel werk, zelfs voor 
iemand die wel van arbeid met de handen houdt. 
Pas aan het begin van de j aren zeventig is Bep gestopt met al dat voorlichten. 
Toen werd ook in Zeeland toch wel een film verwacht - en toen vond Bep het 
tijd om de fakkel aan anderen over te geven. 

Het onderzoek naar de perinata/,e sterfte in Zeeland. 
En dan was er de medewerking aan het onderzoek van Mevrouw de Haa . Bep 
ontving de aangifte van de perinataal overleden kinderen via de Inspecteur 
van de Volksgezondheid. Na enig vallen en opstaan ging Bep eerst naar het 
gemeente-huis van de gemeente, waar het kind was geboren. Daar kreeg ze 
gegevens over andere kinderen van de vrouw, ook over eerdere doodge
boorten. Het was haar namelijk gebleken dat met name doodgeboren kin
deren niet altijd door de moeder werden genoemd. Vervolgens werd getracht 
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de nodige gegevens te krijgen bij vroedvrouw, huisarts en / of specialist. Ook 
dat was he t werk van Bep. De enkele specialiste n e n de vroedvrouwen werk
ten prima mee. Enkele huisartsen vonden het a llemaal overdreven , maar Bep 
wist de meesten toch to t medewerking te bewegen. Soms vielen de bevindin
gen nie t mee:uit het hoofd opgegeven bloeddruklijstjes, zelden weegresulta
te n en in die beginperiode ze lden onderzoek naar lues of de rhesusfactor. 
Bep heeft wat tact ten toon moeten spreiden e n zij heeft wat moeten afpra
te n om bij sommige artsen e nig begrip hiervoor Le wekken . 
Ongeveer 3 maanden na de bevalling werd dan een huisbezoek afgelegd bij 
de moeder. Vrijwel overal was Bep welkom voor dit gesprek, soms meerdere 
malen, ook 's avonds wanneer de man thuis was. En Bep zorgde dat er wat 
tegenover stond: zij lichtte de wijkverpleegster in, die dan ook eens bij hel 
gezi n langs ging. Wanneer he t kin d leefde was e r imme rs contact op het zui
gelingenbureau, maar zonder kind voelden de moede rs zich soms geïsoleerd 
in hun verdriet. 
Het onderz.oek was gepland voor 1952 en 1953. Na de watersnoodramp in 
J 953 bleek het zoveel moeilijkheden op te leveren om het onderzoek, dat zich 
over all e Zeeuwse eilanden uitstre kte, uit te voeren, dat vanaf begin februari 
hel onderzoek werd onde rbroken en pas begin 1954 weer werd voortgezet, 
tot I januari 1955. 
Wat Bep het meeste boeide in dit werk was het contact met de gezinnen waar
in een geval van perinatale sterfte was opgetrede n. 
Wat nu ondenkbaar zou zijn:de resultaten van het onderzoek en de door 
Mevrouw de Haas ge trokken conclusies uit het onderzoek werden niet met 
he t team van enquêteurs besproken, daarover kon Bep pas lezen in he t proef
schrift waarin Mevrouw de Haas alle gegevens heeft vastgelegd en dat ver
scheen in 1962. 
J a, Bep heeft wel de promotie bijgewoond. 

Het proefschrift"Perinatale ste rfte in 1 ederland; onderzoek naar factoren , 
d ie de perinatale sterfte beïnvloeden" heeft nogal wat invloed ge had op het 
denken over de o rganisatie van de verloskundige zorg en de plaats van de 
vroedvrouw daarin in de jare n zestig. Zo wordt de praenatale zorg in o ns land 
als nog onvoldoende beoordeeld, op vele, zo nie t alle punten:gewichtscon
trole, onderzoek op zwangerschapsdiabetes, anaemie, aandacht voor de voe
ding. En bij 2/ 3 van de in he t onderzoek betrokken vrouwen bleek de rhe
susfactor nooit bepaald te zijn. De "selectie-procedure" waar we nu zo op 
geste ld zijn , speelde toen nauwelijks, leidend tot te veel secundair-klini che 
opnamen en tot te veel obste trische procedures thuis, waarbij w en al vraag
te ke ns werden gezet:stuitliggingen t/ m stuitextracties thuis door huisartsen 
en vroedvrouwen, andere kunstverlossingen door huisartsen. En ook een 
vraagteken werd gezet b ij de grote, te grote?, autonomie van de vroedvrou
wen. Ook de postnatale zorg leek met name te n aanzien van he t kind voor 
verbetering vatbaar. 
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Hoewel deze gegevens werden verzameld in 1952 t/ m l 954en het proefschrift 
pas verscheen in 1962 zijn vele van de in dit proefschrift gedane suggesties 
met name t. a. v. het doen werken van de vroedvrouw in een medisch-orga
nisatorisch verband over- en meegenomen in besprekingen in de jaren zestig 
oYer de opleiding en de positie van de noed\'roU\\" in ons land. 
In het procfschrif"L wordt gesuggereerd dat na afsluiting Yan het onderzoek 
in 1955 weinig Lal zijn veranderd. Misschien is dat zo - veranderingen treden 
tegenwoordig lijkt het heel wat sneller op dan voorheen. 

Hel lwPede onderzoeksproject. 
Vanaf 1 januari 19!'>5 kon Bep zich geheel wijden aan de praenatale zorg 
bureaux en aan de toenemende taak op het gebied van de Yoorlichting. Aan 
het einde van de jaren vijftig leek even de subsidie in gevaa r te komen, die 
voor het werk van Bep vanuit "den Haag" aan de Zeeuwse Provinciale Kruis
verenigingen werd gegeven , maar deze aanval werd bekwaam afgeslagen met 
behulp van Prof. de Haas en van Mevrouw ~jkenberg, die na haar jarenlan
ge werk als meesteresse-vroedvrouw in de Rotterdamse vroedvrouwenschool 
vanaf 1955 physie k minder zwaar werk verrichtte op de Geneeskundige Hoofd
inspectie. 
In h et \'erschie t lag echter voor Bep, nog ongeweten , het meewerken aan een 
nieuw onderzoeksproject. De wegen waarlangs zo'n project tot tand komt 
zijn intrigerend. De gynaecoloog Daamen was na de oorlog enkele jaren 
geneesheer-directeur geweest van de \TOedvrouwenschool te Roterdam. Na 
het neerleggen van die functie specialiseerde hij zich tot patholoog-anatoom 
en hij promoveerde op een onderzoek naar de doodsoorzaken bij te vroeg 
geboren kinderen. Hij werd dé autoriteit op het gebied van perinatale sterf
te , waar he t de pathologisch-anatomische aspecten daarvan betreft. Via hem 
liep het contact naar de patholoog-anatoom Planteijdt in Zeeland én naar de 
actieve Zeeuwse bacterioloog Dr Flu. Alweer met medewerking van Prof. de 
Haas werd beslote n een werkgroep op te richten, in eerste instantie om de 
praematurensterfte in Zeeland te bestuderen. Dit gebeurde in 1961. Al snel 
werd besloten het onderzoek uit te breiden tot de gehele perinatale sterfte 
in geheel Zeeland. H iervoor werd voor 5 jaar subsidie verkregen uit het prae
ventiefonds. Het onderzoek werd groot opgezet;medewerking werd gevraagd 
en verkregen van huisartsen, vroedvrouwen, gynaecologen en kinderartsen. 
Gestreefd werd naar zoveel mogelijk obducties, waarvoor een ui tgebreid pro
tocol was opgezet. Het fe it, dat in een conservatieve bevolkingsgroep, zoals 
de Zeeuwe n ook toen toch nog wel beschouwd mogen worden, 95% obduc
ties is bereikt spreekt wel over de inspanning die voor dit onderzoek is gele
verd. Ook 'Justitie" werkte mee en toestemming werd verkregen voor het ver
voer van de lij kjes naar en van het patholoog-anatomisch laboratorium. Ook 
werd de placenta in zo\·eel mogelijk gevallen onderzoch t e n er werd bacte
riologisch onderzoek gedaan naar de inzichten \'an die periode. 
En aan Bep werd gevraagd weer als enquêtrice op te treden voor de werk-
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groep. En Bep stemde hiermee in. Weer kwam Bep in gezinnen meteen dood
geboren of neonataal overleden kind, en weer moesten vee l vragen worden 
gesteld én beantwoord. Het beantvmorden van vragen ging een steeds gro
tere rol spele n:door het uitvoeriger onderzoek kwamen meer gegevens ter 
beschikking e n Bep was de traite d 'union tussen de medische groepering en 
de ouders. 
Di t onderzoek met al zijn uitdoeisels leverde voor Bep zoveel werk op, dat 
het werk voor de praenatale zorgbureaux wat moest worden teruggeschroefd, 
evenals het vele voorlichte n. 
Iedere laatste Donderdag van de maand werd door de werkgroep een bespre
king gehouden in één van de toen nog zeven zieke nhuizen in Zeeland. Bep 
was steeds aanwezig bij deze besprekingen. De vroedvrouw en / of de huisarts 
van de te bespreke n sterftegevalle n werden uitgenodigd e n kwamen ook vaak. 
Bep meent, dat d it onde rzoek voor de kwaliteit van de verloskundige zorg in 
Zeeland van groot belang is geweesl. Huisartsen werden geconfronteerd me t 
doodsoorzake n d ie zeker o f'metgrote waarschijnlijkheid te voorkómen waren 
geweest. De aandacht voor het "routine-onderzoek" tijdens de zwangerschap 
nam hierdoor toe. 
Soms kwam er aardig med isch speurwerk voor. Zo was daar de vrouw, wier 
tweede zwangerschap eindigde in een miskraam . Het routine-microscopisch 
onderzoek leverde, zoals zo vaak, niets "bijzonders" op. Een j aar later trad bij 
dezelfde vrouw een partus immaturus op. Nu werd bij het onderzoek een aan
wij zing gevonden voor een listeria-infectie. Revisie van de praeparaten van de 
vorige m iskraam li et nu ook tekenen zien van liste riosis. Bep toog naar he t 
boerenland. De fami lie bleek een statig huis te bewonen, omge\'en door een 
fraaie tuin -echter geen schuur of vee in de naaste omgeving. Het boerenbe
drijf lag op enige afstand van het woonhuis en de vrouw des huizes had hier· 
geen actieve bemoeienis mee. Het gesprek, eerst met de vrouw alleen, later, 
na de maaltijd, ook me t de man erbij, leverde uiteindelijk toch suggestieve 
gegevens op. Twee j aar tevoren kocht de man een drachtige merrie. Helaas 
werd het veule n een maand te vroeg doodgeboren. Enja, enkele zeugen had
den ook wel te vroeg gebigd en voor de koeien en de kippe n was de vee-arts 
ook wel regelmatig over de vloer geweest. Een heel geneeskundig team werd 
nu over de menselijke en d ier lijke have uitgeston:veterinaire d ie nst, huisar ts, 
specialisten ... dieren , man , vrouw werden behandeld en zie, de vrouw werd 
weer zwanger. Bij sommige mensen slaat het noodlo t echter keer op keer toe. 
Nu trad in de 7e maand een gemene appendicitis op, le idend tot een perfo
ratie. Na de operatie werd de baby wederom doodgeboren. De vrouw her
ste lde, doch kreeg van de gynaecoloog te h oren, dat een nieuwe zwanger
schap nie t meer zou optreden door afsluiting van beide tubae. Dokters leren 
het ook nooit. .. . want d rie jaar nadien is de vrouw bevallen van een gezon
de zoon , later nog gevolgd door een doch ter. 
En dan de jonge primigravida, d ie een hoge titel rhesus-antil ichamen bleek 
te hebben. Echt een primi en geen bloedtransfusie in de anam nese. Hetspeur-
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werk leidde naar haar geboorteplaats 'sHertogen bosch en de huisarts van he t 
ouderlijk gezin. En wat bleek .. . in de oorlog had de nu zwangere als kind 
ern tige kinkhoestgekregen. Haar moeder had dit vroeger ook doorgemaakt 
en de huisarts kreeg het idee om moederlijk bloed me t antistoffen i.m. in te 
spuiten bij haar dochterije . a, ook door?, deze behandeling genas he t kind, 
doch later bleek dat de rhesus-negatieve dochter door het rhesuspositieve 
bloed van de moeder was gesensibiliseerd.Je las e r vroeger wel over, doch dat 
he t ook voorkwam? Helaas werd deze eerste baby doodgeboren. Of zij hie r
na nog kinderen heeft gekregen? de historie ve rme ldt dat nie t. 

Dit onderzoeksproject is doorgegaan tot medio 1968. De subsidie werd ve r
minderd en uiteindelijk gestopt. Het uitwerken van de gege,·ens ,·ergdc nog 
geruime tijd en de eerste publ icatie \'erscheen in he t Nederlands Tijdschrift 
van Geneeskunde in mei 1969. 
In tegenste lling tot het onde rzoek van Mevrouw de Haas heeft dit groot opge
ze tte onde rzoe k landelijk weinig weerklank gevonden . Tussen het begin van 
het o nderzoek, 1961, en de publicatie ervan, 1969, lag een periode, waarin 
"moderne" technieken in de verloskunde hun begin hadden: de intra-ute
riene behandeling bij ernstige rhesus-sensibilisatie;de preventie van rhesus
sensibilisatie met anti-D-gammaglobuline;het ta tend begin van de registra
tie van de kinderlijke hartton en;de eerste echoscopieën;het door Sahling 
gepropageerde onderzoek:amn ioscopie en micro-bloedonderzoek; veel on
de rzoe k van per punctie verkregen vruchtwate r op a lle mogelijke ingre
diënten in de hoop iets naders ove r de toestand van het kind te wete n te 
komen. Een geheel nieuwe toekomst leek zich te openen, waarin we heel vee l 
van de in Zeeland opgetreden perinatale sterfte zouden kunnen voorkomen . . . 

De Bond van Nederlandse Vroedvrouwen. 
Terugspeurend was Be p al rnor 1940 secretaresse ,·an het district Zeeland. 
Na de oorlog zien we haar terug in die functie , te rwijl de voorzit'itersplaats 
,·acan t is. Bep had echt geen tijd om zich e nkele malen per jaar naar een 
Hoofdbestuursvergadering te begeven. Toch lezen we, dat ze, n og steeds a ls 
secre taresse van Zeeland, in 1950 wel een Hoof-dbestuursvergadering heeft 
bijgewoond. Na de komst van Mej. van Ginkel naar Vlissingen , in 1951, komt 
e r echter meer ruimte voor Bep. En vanaf dat moment wordt zij voor1.itster 
van Zeeland en HB-lid voor Zeeland en zij zal dat blij\'en tot haar afsche id op 
de Algemene Vergadering in novem ber 1974. 
Hoewel in de jaren vijftig de eerste slag was gewonnen:het "primaat" van de 
vroedvrouw voor verplicht verzekerden bij de zieke nfondsen was door de 
1 ede rlandse overheid gehandhaafd, ging het verder in die jaren niet goed 
me t de vroedvrouwen stand. He t aantal vroedvrouwen liep terug, he t aandeel 
van de vroedvrouwen in de verloskundige zorg liep terug, vooral op het pla t
teland verdween de vroedvrouw in een bedenkelijk te mpo. In 1958 wendde n 
de be ide vroedvrouwenorganisaties zich to t de Overheid met een verzoek om 
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hulp. Na enig oponthoud werd in 1960-61 een grote enquête gehouden onder 
alle vroech-rouwen. In 1962 werden de resultaten van deze enquête bekend 
en gepubliceerd. En in 1963 ging de "Commissie Verloskundige Voorzienin
gen" onder voorzitterschap van de Geneeskundig Hoofdinspecteur Dijkhuis 
aan het werk om te bezien wat e r in de toekomst met de vroedvrouw moest 
gebeuren. Het zijn deze besprekingen geweest, die in 1969 uitmondde n in 
het besluit van de Staatssecretaris om vanaf september 1970 nog slechts ver
pleegsters toe te laten tot de opleiding tot vroedvrouw. In de commissie had 
voor de Bond zitting Mevrouw van Gelder-Eelsingh, die zowel deelnam aan 
de vergaderinge n \·an de plenaire commissie als aan die van de daaruit gevorm
de "kleine commissie"' en die ook deel uitmaakte van de werkgroep opleiding, 
die tijdelijk in het le\·en was geroepen. Voor ons nu lijkt deze beslissing over 
de opleid ing een vreselijke misvatting, die gelukkig op het laatste moment 
nie t is doorgegaan. Hoc werd het in die tijd gevoe ld door het Hoofdbestuur 
van de Bond? Bep weet er weinig over te zeggen. Haar werkkring was inmid
dels zo anders, dat de problematiek voor haar nauwelijks speelde. Het door
lezen van de notulen (carbondoorslagen) van de Hoofdbesrnursvergaderin
gen uit die tijd maakt ons al nie t veel wijzer. Het is nog de tijd van veel geheim
houding, zodat slechts sporadisch enkele mededelingen door Mevrouw van 
Gelder worden gedaan. Het is ook nog de tijd van "eerbied voor het gezag", 
althans bij de oudere generatie, en ook dat klinkt uit de notulen door - tot 
het vrijwel te laat is. Een o nderwerp waar Bep zich wel voor interesseerde was 
bijvoorbeeld de samenwerking met de wijkzusters op de praenatale zorgbu
reaux en ook verder de (beperkte) taak van de wijkzuster in de praenatale 
periode. Dat was een mate rie waarvoor zij wel eens naar een commissie werd 
afgevaardigd. 
En verder voelde zij zich bij tijd en wijle "vrede-rechter", wanneer binnen het 
Hoofdbestuur of op vergaderingen met leden de emolies wat erg hoog oplie
pen. 
Overigens werd de afdeling waarvan zij de afgevaardigde was al spoedig klei
ner. 1 a de oorlog was al snel de vroedvrouw uit Terneuzen verdwenen: zij was 
"fout" in de oorlog, haar aanwezigheid werd niet meer geduld en haar plaats 
werd niet opgevuld. Ook de vroedvrouwen uit Sas van Gent en A.,xel verdwe
nen: na het afschaffen van de gemeentel~jke toelagen was er nauwel\jks meer 
plaats voor een vroedvrouw. Ook de vroedvrouwen in Zierikzee en Ooster
land werden niet opgevolgd. Zeeuws-V1aanderen en Schouwen-D uiveland ver
vielen daarmee geheel aan de huisartsen. Slechts in de stedelijke concentra
ties konden vroedvrouwen zich handhaven:Middelburg, V1issingen en Goes. 
Moet en kan daa r verandering in komen in de laatste decade van deze 
eeuw?Bep denkt dat het niet kan:de bevolkingsdichtheid laat haars inziens 
geen verdere vestiginge n van vroedvrouwen toe. Maar er zijn nu goede wegen, 
iedere vroedvrouw heeft een auto, er zijn volop communicatiemiddele n ... 
Ja, zegt Bep fijntjes, kom eens in de zomerm aanden op die goede wegen hier
heen ... b ij voortduring zijn de Zeeuwse wegen \·erstopt. 
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Er is nog steeds onderzofk te doen 
Aan het einde Yan de jaren zestig vervalt de rijkssubsidie aan de consulLaLie
bureaux \'Oor praenatale 1.org. Hoewel de Kruis\'e renigingen nog wel probe
ren wat bureaux in stand te houden, waar daar gezien de bezoekcij fers ken
ne lij k nog behoefte aan is, zal d it instituut al spoedig geheel verdwijnen . Ook 
in Zeeland neemt het aantal sne l af, hoewel Bep op enkele plaatsen de bureaux 
nog blijft voon zetten. 
Toch blijft he t dienstve rband van Bep ge hand haafd en ook "de werkgroep" 
blij ft in afgeslankte vorm onderzoek verrichten , waarbij Bep ten zeersle 
betrokken blijft. 
Het was gaandeweg opgevallen, dat een hoog percentage ernstige aangebo
ren af.vijkingen voorkwam onder de perinatale sterfge\'allen en nadat de naam 
van de werkgroep was veranderd in "perin atale problematiek" in plaats van 
perinatale sterfte werd hier de aandacht op gericht. Speciale aandach t werd 
geschonken aan de veel aangetroffen spierdystrophie van Duchenne. Deze 
ziekte is geslach tsgebonde n: zieke jongetjes en vrouwen als d raagster. Alleen 
al van de directeu r van het zeehospitium "Zon neveld" op Walchere n kreeg 
Bep een lijst met r uim 20 families, waarin deze ziekte zich had \·oorgedaan . 
Aan Bep de Laak om stambo men te gaan maken \'an deze families, waarin 
zieke familieleden en \'ermoedelijke draagsters konden worden aangegeven, 
fa mi lieleden, die eerst moesten worden opgespoord. De klin ische genetica 
was een nog vrij onbekende Lak \'an de geneeskunde met vrij weinig beoefe
naren. Bep orienteerde zich b \j de afdeling ge netica van de Erasmusuniver
siteit, las e rover . .. . e n moest he l verder zelf maar uitvinden. 
He t be Lekende veel reizen , hoewel het mere ndeel van de familiegegevens toch 
wel gevonden kon worden in Zeeland zelf met een kring eromheen tot in 
We t-Brabant en Vlaanderen . Hel be tekende famil ies bezoeken , d ie voor het 
merendeel zeer bereid waren mee te werken e n d ie geïnteresseerd waren in 
de resul taten. De jongeren natuurlijk méér dan ge ïnteresseerd: jonge vrou
wen gingen zich afvragen of ze al dan niet draagster waren en of het verant
woord zou zijn kinderen te krijgen . Dit was u iteraard weer een aspect van d it 
werk dat Be p heel goed lag: de rustige ui tleg over de bevindingen en het 
bespreken van de consequenties er van. 
He t be te ke nde ook het bezoek aan vele gemeente-archieven om familieleden 
en waar mogelijk wat meer gege,·ens over deze fa milie leden op te sporen. Een 
geheel nieuwe omgeving voor Be p, waarin ze snel en goed thuis raakte. Heel 
boeiende stambomen kwamen in d ie tijd tot stand. 
Tja, toen alle werkzaamheden voor de werkgroep perinatale sterfte waren 
afgesloten en het stamboomonderzoek net was begonnen werd Bep 60 jaar. 
Haar aanstelling had ooit plaatsgevonden in de rang van "hoofdverpleegster" 
en eigenlijk had ze nu rechtop pe nsioen. Maar daar was Bep nog in het geheel 
nie t aan toe en gelukkig kon haar aanstelling gecontinueerd worden tot haar 
65e jaar, dus tot november 1977. Maar ook toen was ze nog volop verdiept in 
de stambomen en wie was beter geschi kt om het eenmaal begonne n werk 



voort te zetten dan zij ? Ze heeft het dan ook voortgezet, als gepensioneerde, 
to t e ind 1982. In principe met kostenvergoeding voor al het reizen en trek
ken . .. doch deze is nooit uitbetaald. 

Bond van Nederlandse Vroedvrouwen. 
In het begin van de jaren zeventig traden e r nogal wat wijzigingen op in he t 
Hoofdbestuur. Oude n amen verdwenen, nieuwe verschenen. Mevrouw van 
Wichcn was zeventien jaar voorzitster geweest, LOen zij in 1964 werd opge
volgd door Mevrom\' Braam. Mevrouw Braam treedt af in 1970, waarna eerst 
Mevrouw Slenters en ven·o lgens in 1973 Mevrouw Hovius voorzitster wordt. 
Mevrouw van Gelder werd reeds in 1949 lid van de commissie verloskundige 
voorzieningen, enkele jaren later werd zij tevens hoofdbestuursecretaresse en 
beide functies zou zij blijven vervullen tot 1971 , toen Mevrouw Lems het secre
taresseschap van haar overnam. En zo zag Bep het hoofdbestuur zich ver
jongen . Was het nooit haar be urt om met haar _jaren lange bestuurservar ing 
voorzitste r te worden? Bep heeft dit bij herhaling aangeboden gekregen, doch 
zij heeft dit steeds afgeslagen. Zij voelde zich als vroedvrouw, die niet (meer) 
in de vrije praktijk werkzaam was niet de meest aangewezene om de repre
sentan te te zijn Yan een beroepsgroep, voor welke de zelfstandige beroeps
uitoefening de essentie van het beroep uitmaakte. 
Hoewel Bep nooit officieel het voorzitterschap van de Bond heeft bekleed is 
he t haar ten deel gevalle n om jare n lang als vice-voorzitste r veel van het werk 
van de voorzitster te moeten overnemen door zie kte van Mevrouw Slenters 
en Mevrouw Hovius. Zo zien we haar dan ook driemaal de Algemene Verga
dering leiden, voor de laatste maal in november 1974, wanneer zij definitief 
afscheid neemt van het Hoofdbestuur, na 25 jaar trouwe dienst. 
In die laatste jaren van haar hoofdbestuurschap waren er nogal wat activite i
ten , waaraan de Bond werd gevraagd mee te werken . Weer werd gewerkt aan 
een nieuwe koers voor de opleiding tot vroedvrouw. De Centrale Raad voor 
de Volksgezondheid boog zich o,·er de organisa tie van de verloskundige zorg. 
Er waren ontwikkelingen rond gezondheidscentra en verloskundige cen tra. 
Er leek een tekort te zijn aan vroedvrouwen. Moest het aantal opleidings
plaatsen worden uitgebreid en zo ja, hoe? 
Er was beslist een andere toon zelling dan 10 jaar tevoren en enig optimisme 
begon te heersen. Herinnert Bep zich h ier veel over? Neen, eigenlijk n iet. Zij 
lie t deze onderwerpen aan anderen, jongeren, over. Er was één onderwerp 
in haar laatste hoofdbestuursjaren , dat zij zelf' he t be langrijkste vond: Het 
samengaan van de beide vroedvrouwenorganisaties Lot één geheel. Al in de 
jaren zestig waren er ideëen over geweest, o.a. over een soort federatief samen
gaan. Maar steeds waren deze ideëen op niets uitgelopen. Toch werd de roep 
om één beroepsvereniging van de toch al zo kleine beroepsgroep steeds lui
der, ook vanuit de leden. Het leiden naar deze vereniging heeft Bep in die 
laatste jaren als haar belangrijkste bijdrage gezien. Gemakkelijk was het nie t. 
Steeds rezen weer moeilijkheden, waarover aanvankelijk geen compromis 
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mogelijk leek. In 1973 wilde Bep echt stoppen met het hoofdbestuurswerk, 
maar ze liet zich overhalen om nog één jaar verder te gaan. Een fusie leek in 
zicht. Het moet een grote teleurstelling zijn geweest toe n in de loop van 1974 
de onderhandel ingen opniemv werde n afgebroken. Nu lie t zij zich niet meer 
overreden. Op de Algemene Vergadering in november 1974 nam Be p 
afscheid. Eén lichtpuntje zag zij toen al weer:de onderhandelingen waren he r
opend en ondanks alles bleef zij geloven in he t uiteinde lijke succes daarvan . 
Zij heeft gelijk gehad. Een jaar later wa de fusie een feil. Onder het gecom
bineerde voorzitterschap van Mevrouw Lugtenburg en Mevrouw Gerri ts 
begon de N. 0. V. zijn bestaan. 

He t afscheid van Be p in 1974 vond plaat<; na 25 jaar dienstbaarheid aan de 
beroepsgroep in een hoofdbestuursfunctie;bijna 40 jaar na het behalen van 
he t vroedvrouwendiploma en nog middenin belangrijke e n belangwekkende 
werkzaamheden. 
Dit afsc heid werd dan ook terecht opgeluisterd door haar benoeming tot Rid
de r in de Orde van Oranje-Nassau. 

En hoe kijkt Bep 20 jaar later aan tege n deze generatie vroedvrouwen ?Ook 
nu is zij terughoudend in haar oordeel. Maar toch .... ze zijn anders. 
En dat zijn ze ook - la ten we daarmee maar besluiten. 

Geraadpleegde lile:raluur: 
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3. Perinatale sterfte in ederland. 

Or J. H . de Haas-Posthuma. 1962 
4. Stukken Gemee nte-archief Vlissingen 
5. Rijkskweekschool voor Vroedvrouwen te Rotterdam 
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BIJLAGE I. 

Uit: het Orgaan van den Bond van Nederlandsche Vroedvrouwen. 
April 1941 

F:en kraamvrouwenkliniek in Oostkapelle. 
Van twee zijden werd ons toegezonden de Pro\'. Zeeuwsche Courant van Vrij
dag 28 februari 1941, waarin een artikel staat ter eere ,·an den honderdsten 
zuigeling, die in bovengenoemde kliniek geboren werd. 1 u maakt dit feit op 
zichzelf op ons vroedvrouwen nie t een ál te grooten indruk. Maar wat wel 
indruk gemaakt heeft op de beide inzend ·ters, e n wat ons allen zeker tot vreug
de stemt, is het feit, dat he t initiatief tot oprichting van deze kliniek, die uit 
den nood der omstandigheden geboren werd, uitging van een onzer ambts
wsters en wel Collega Voorbergen te Vlissingen, en dat de geboorte van den 
lûûsten zuigeling in dit huis aangegrepen is om mede Coli. Voorbergen e n 
haar assistente Zr. q sselstein te huldigen. 
Het was een uitgelezen gezelschap dat deze dames op 23 februari op kraam
visite kregen. Burgemeester van Woelderen , vergezeld van den wethouder van 
Sociale Zaken, den heer.J. C. Corver, e n den directeur van gemeentewerke n, 
den heer C. Ouwehand, waren voor deze gelegenheid naar Oostkapelle geto
gen om aan de vieri ng van het blijde gebeuren officieel luister bij te zetten. 
Dr A. Staverman was er mede in zUn kwal iteit Yan voorzitter van het zieken
fonds "Walcheren", dat de financiecle aansprakelijkheid op zich heeft geno
men voor de verpleging. Ook de heer A. Korteweg, administrateur van het 
ziekenfonds, was aanwezig. 
Burgemeester Fabius van Oostkapelle en mevrouw gaven van hun belang
stelling blijk en voorts waren er de doktore n R. Grippe ling, H.J.Jens uit Vlis
singen en C. van der Harst uit Oostkapelle, die voor de medische verzorging 
in de kliniek spontaan zijn assistentie verleende. 
En er was aanleiding toe. v\'ant uit de toe praken die gehouden werden bleek, 
dat de dienst ,·an Sociale Zaken te Vlissingen , toen de toestand na het zware 
september-bombardement zich inderdaad bedenkelijk liet aanzien , terstond 
krachtig is aangepakt. De eerste zorg gold, hoe kan het anders, moeder en 
kind e n he t was wel een zeer gelukkige oplossing, dat met medewerking van 
het gemeentebestuur van Oostkapelle beslag kon worden gelegd op de loka
litei ten ,·an de Chr. Buitenschool. 
In \'ier dagen tijds was de inrichting gereed , welis,\'aar nog primitief, maar 
toch kon de eerste aanstaande moeder ter verpleging worden opgenomen. 
En Zondag werd er reeds de honderdste baby geboren. Daaruit blijkt wel, dat 
het initiatief van Mejuffrouw Voorbergen een zeer gelukkige was e n da t he t 
bestuur van het ziekenfonds "Walcheren" en het gemeentebestuur van Vlis
singen niets overbodigs deden, toen zij dat initiatief van harte steunden. En 
Dr Staverman, sprekend als voorzitter van het ziekenfonds Walcheren, brach l 
in de eerste plaats dank aan het gemeentebestuur, dat het d it - wel meest -
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zorgvolle vraagstuk heeft aangevat en op zoo vlotte wijze heeft opgelo t. 
De toekomst is aan de j eugd en daarom is dit werk van zoo groote be tee ke
n is. Het ederlandsche volk staat aan de spits, wat de zuigelingensterfte 
betreft; wij behoeven van niemand wat te leeren. Ook h et gemeentebestuur 
van Vlissingen heeft dat begrepen. Van de honderd kinderen, die hie r zijn 
geboren, zijn er drie overleden. Er hebben zich vrijwe l geen complicaties voor
gedaan. Deze primitieve inrichting is geslaagd. Er is van gemaakt, wat e r van 
te maken vie l. 
Spr. bracht hulde aan Mejuffrouw Voorbergen e n aan zuster IJsselste in. 
Ge hebt een zwaar werk op U genomen en U er met al Uw werkkracht aan 
gegeven. Geen moeite is teveel geweest. 
Dr Sta,·erman liet zijn woorden vergezeld gaan van geschenken , om ook daar
na dr. van der Harst in zijn dan kwoord te betrekken. 
Ook andere sprekers lieten zich in dezen geest uit en tenslotte gaf dr. van der 
Harst ui ting aan zijn voldoening, da t hij hier zoo onverwacht de beschikking 
heeft gekregen over een kliniek en over een zoo knappe en toegewijde ver
plegingsstaf. Zoo wordt bevestigd: á quelque chose malheur est bon. Betere 
hul p dan hier is nie t mogelijk. De inrichting wordt nog dagelijks verbeterd . 
Als bijdrage hiervoor schonk spr. aan Mej. Voorbergen een klok. 
Inderdaad, á quelque chose malheur est bon. Uit het ongeluk werd deze kli
niek gebore n. Zij bleek n iet a lleen in een onmiddellijke behoefte te voorzien 
maar zij werkte uitstekend. Wat hie r gebeurd is, is belangrijk werk, zei een der 
spre kers, omdat het gericht i op de toekomst van de gemeente . Maar nog 
om een andere reden achten wij dit werk be langrijk. Wan t hier is bewezen , 
wat juiste samenwerking vermag. Door de juiste samenwerking toch van het 
Gemeentebestuur van Vlissingen, het Bestuur van he t Ziekenfonds Walche
ren en Mej . Voorbergen , werd voor de Vlissingsche vrouwen een toevluch ts
oord opgebouwd , waar zij onder de meest d roeve omstandigh eden rustig de 
toch altijd blijde gebeurtenis tegemoet konden zien . In hoeveel gemeenten 
ontbreekt zulk een plaats nog. Moge dan dit voorbeeld nie t alleen van belang 
zijn voor Vlissingen, maar moge op meerdere plaatsen van ons land zulk een 
toevluchtsoord verrijzen, tot zegen van moeder e n kind . 
S. S. 8. (S. Sievertsen Buvig) 
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BIJLAGE 2 

BOND VAN NEDERLANDSE VROEDVROUWEN 

ALGEMENE VERGADERING 1974. 

Punt 14: Tussentijds aftreden van een Hoofdbestuurslid: 

Mevrouw E. Voorbergen die reeds 25jaar namen he t district Zeeland zitting 
heeft in het Hoofdbestuur, heeft de wens te kennen gegeven tussentijds af te 
treden. 

Eerst opent Me\Touw Voorbergen nog als (waarnemend) voorzitster deze 
Algemene Vergadering. 

Z\j deed dit als rnlgt: 

Dame · ( en Heren) , allen hartelijk welkom. 
Voor de derde keer zie t U mij, U"· tweede voorzitster. op de voorzitstersplaats 
ziuen. Ziekte en fami lie-omstandigheden rnn Mevrouw Slenters en Mevrouw 
Hovius zijn hien·an de oorzaak. Wij zijn dankbaar dat wij weten dat Mevrouw 
Hovius en Mevrouw Slenters het weer goed maken . 
Graag ook een extra woord van welkom voor onze Ereleden, die U hier ziet 
zitten. 
Een bijzonder woord van welkom voor U, Mevrouw Klomp, die, niettegen
staande Uw drukke werkzaamheden als directeur van de Amsterdamse Vroed
vrouwen school, als medisch adviseur ,·an onze Bond wil t optreden . Dat U deze 
taak ernstig opvat hebben wij als Hoofdbestuur reeds meerdere malen mogen 
ondervinden. Ook in ons lancije is alles in beroering en het schip me t de 
vroedvrouwen als opvarenden is mak in zeer roerig water. Maar het is o ns 
gebleken dat U pal staat voor onze belangen. Heel hartelijk dank daarvoor. 
Ook een speciaal woord van welkom voor U, Or PhalT, a ls vertegenwoordiger 
van de Staatssecretaris van Sociale Zaken en Volksgezondheid. Het Hoofd
bestuur stelt het zeer op prijs dat U ook onze Algemene Vergadering wilt 
bezoeke n. Wij maken daaruit op dat U belangste ll ing heeft voor o nze zaak 
en wij vertrouwen er op dat U, met U"· medewerkers, daadwerkelijk steun zult 
willen verlenen aan deze werkers in de verloskunde. Weliswaar een kle ine 
groep in onze gezondheidszorg. maar zeker een groep werkers die veel en 
goed werk Yerzetten. Me t stelligheid durf ik dit te zeggen omdat de cijfer d it 
aantonen en daar wordt nu eenmaal op een ministerie veel waarde aan 
gehecht. Mag ik U e r misschien nog even aan herinneren dat er dit vo0tjaar 
een schrijven is uitgegaan naar de Geneesk. Hoofdinspectie om te mogen 
komen praten over de uitbreiding Yan bevoegdhe id en bijscholing en nog 
steeds geen antwoord is ontvangen? 
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Hel afgelopen jaar is er een geweest waarin door het Hoofdbestuur, het Dage
lijks Be tuur en de be ide alge meen secretaressen veel werk is verzet. 1 aast de 
gewone Bondszaken waren er vele andere vraagstukken d ie om behandeling 
vroegen. 
Mag ik er een paar noemen. 
De honorering - in het oktobernummer van ons tijdschrift heeft U een uit
voerig ve rslag kunne n lezen over deze materie, samengesteld door Mevr . .Jul
singha. Onderschat U a. u. b. ook niet het grote aandeel dat alle medewer
kers van de onderhandeling commissie er in hebben gehad. Een en ander 
heeft veel tijd, geduld en wij he id gevraagd. lk meen dat deze dam es daar
voor onze welgemeende dank verdienen. 
De functie-omschrij ving van de in dienstverband werkende \Toedvrouwen 
nadert nu gelukkig het stadium waarin we er mee naar buiten kunnen tre
de n. Ook de dames die daarvoor hun tijd hebben will en geven te weten Mevr. 
Klomp, Mw. J ens, Mw. Ve rbrugge, Mw Snij ders, Mw Dasoul, Mw Meijer, Mw 
Lems en Mw van .Julsingha, onze hartelijke dank. 
Andere o nderwerpen die be handeld zijn of nog op een volledige afwerking 
wachten: 
De structuurnota 
De nieuwe opzet voor de opleiding voor verloskund igen 
De amenste lli ng en de uitwerking van de e nquête . 
Over de fusiebesprekingen en het samengaan van de beide tijschriften hoop 
ik U straks nader te infor meren. 
Voorlopig wil ik h et hierbij late n, dames (en heren ), name ns het Hoofdbe
stuur we ns ik U een goede vergadering toe en verklaar die hierbij voor geo
pend. 

Na het gebruikelijke voorlezen van de jaarverslagen voert Dr Phaff hcl woord. 
In he t verslag van de Algemene Vergadering lezen we hierover he t volgende: 
"Aan de derde reden voor zij n aanwezigh eid gekomen onthulde Dr Phaff dat 
H. M. de Koningin Mw. Voorbergen heeft benoe md tot Ridder in de O rde 
van Oranje- assau. In haar loopbaan zijn beide eerder genoemde elemente n 
van het werk van een vroedvrouw vertege nwoordigd geweest. De vrije prak
tijk beoefende zij van 1936-J 952. Daarna was zij in die nst van de Provinciaal
se Zeeuwse Kruisverenig inge n, waar zij o. m. een zeer gewaardeerd lid was 
van een team dat een onde rzoek verrichtte naar perinatale sterfte. Haar o rga
nisatorische kwaliteiten kwamen niet alleen tot u iting in haar werk, maar ook 
in de landelijke vroedvrouwenorganisatie . Als voorbeelden noemde Dr Phaff 
de evacuatie in oorlogstijd van kraamvrouwen uit overstroomde gebieden , de 
goede contacten m et andere d isciplines en met oude rs die betrokken waren 
bij he t provinciale onderzoek. Het bereiken van kwaliteitsverbetering van de 
verloskundige zorg was h aar streven niet alleen in Zeeland , maar ook als lid 
van he t Hoofdbestuur van de Bond, waar steeds in moeilijke perioden een 
be roep op haar werd gedaan. 
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Onder luid applaus speldde Or Phaff Mw Voorbergen de bij de onderschei
ding behorende versierselen op. " 

Toen het moment van haar aftreden daar was sprak Mevrouw Voorberge n als 
volgt. 

Dames ( en he ren ), wanneer U daar zo leest dat ik 25 jaar zitting heb gehad 
in het Hoofdbestuur kan ik mij voorstellen dat U denkt: nu, die had ook lijm 
op haar stoel. Verre van dat, maar mijn lange loopbaan, a ls ik dat woord e\'en 
mag gebruiken, werd mede veroorzaakt door het fe it, dat Zeeland maar 5 
solistisch werkende vroedvrouwen heeft, die stuk voor stuk nogal "vast" zaten 
zodat zij moeilijk een functie als Hoofdbestuurslid konden aanvaarden. Mijn 
werk leende zich daar beter toe, vandaar dat ik 7.0 lang ben aangebleven. 
Vorigjaar al had ik te kenne n gegeven om afscheid te nemen, op verzoek van 
het Hoofdbestuur ben ik daarop teruggekome n omdat wij toen al bezig waren 
met de fusie-besprekingen e n men mtj als "oudste" daar nog graag bij had. Ik 
he b daar in toegestemd, maar toen dit voorjaar de besprekingen vastliepen 
meende ik toch terug te moeten kom en op mijn besluit en nu dus afscheid 
van U te ne men. De 25 j are n dienst zaten er intussen ook op. De fusiebe
sprekingen zijn gelukkig nu weer hervat en ik heb goede hoop dat deze bin
nen nie t al te lange tijd tot een goed einde zullen zijn gekomen. 
Veel is vandaag gesproken over de vroedvrouw met al haar lief en leed. Ik kan 
U verze keren dat door Uw Hoofdbestuur hard wordt gewerkt voor U a ller 
be lang. U merkt er misschien niet veel van zult U zeggen , maar bezoekt U 
dan wel zoveel he t U mogelijk is Uw districtsvergaderingen? Uw HB-lid is daar 
a ltijd aanwezig en kan U alle inlichtingen verschaffen die U wenst. Zij staat 
ook o pen voor Uw suggesties en zal deze zeker overbre ngen aan het HB. Waar
schijn lijk dus weer werk voor he t HB, iets dat zij niet schuwt, maar mag ik het 
nu eens omdraaien? Deze zomer hebben de beide organisaties een enquê te 
doe n ui tgaan met de bedoeling een antwoord te vinden op vragen di e bij de 
Hoofdbesturen leefden . 40-50% van d e lede n gaf antwoord. Vindt U dat niet 
bedroevend en kunt U zich voorstellen dat dit toch voor de Hoofdbesturen 
een te le urstelle nd resultaat was. Tegen diegenen d ie wel hun enquêtefor
mulier invulden en opsLU urden kan ik zeggen dat het HB nie t he t moede 
hoofd in de schoo t heeft gelegd maar rustig doorgaat met Uw belangen te 
behartigen. Tegen diegenen die hun formulier niet instuurden zou ik willen 
zeggen : U vond het nie t de moeite waard om op deze e nquête te reageren? 
Goed, dat is \'Oor Uw eigen veran twoording. Maar het geeft U dan niet het 
recht kritiek uit te oefenen op Uw HB, dat er nie ts gedaan wordt voor U. 
Er zijn vandaag al heel wat woorden tot U gesproken en ik kan mij voorstel
len dat U het nu wel goed vindt. Ik wil daarom alleen nog U allen danken 
voor het vertrouwen dat U in mij gesteld heeft. Graag wil ik ook in Uw bijzijn 
mijn mede hoofdbestuursleclen hartelijk danken voor hun medewerking om 
de dagelijkse- en hoofdbestuursvergaderingen in een prettige sfeer te doen 
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verlopen e n hun bere idheid om met niet afla tende belangstelling zich over 
vele vraagstukken Le buigen en hun mening daarover kenbaar Le maken . 
Mevrouw Oosterh uis, mag ik U nu heel kon hartelijk danken voor Uw niet 
aflatende ijver de be langen van de vroedvrouwen te behartigen en speciaal 
voor de leden van onze Bond. Alleen al het fe it dat U ons in Mevrouw van jul
singha een waardig opvolgster heeft bezorgd zal ons Uw per oon niet gauw 
doen ve rgeten. 
En Mevrouwvanjulsingha mag ik U dan als laatste in de rij heel hartelijk dan
ken voor de wijze waarop U zich in zo'n betrekkelij k korte tijd heeft ingewerkt 
en met veel enthousiasme Uw taak ver vult waardoor het e rg plezierig is ook 
met U samen te werken en voor U ook h oop ik dat U meL evenveel genoegen 
straks voor de ene Bond mag blijven werken. 
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MEJUFFROUW E. VOORBERGEN: 

PIONIERSTER VAN DE 
PRENATALE ZORG 

OOSTKAPELLE . 'De zorg voor de aanstaande moe· 
der op zo uitgebreid mogelijke wijze te bevorde• 
ren.' Dot is de taak van mejuffrouw E. Voorbergen, 
een opgewekte en actieve vrouw uit Oostkapelle. 
Een vrouw mei een uniek beroep. Zij is enquetrice 
prenatale zorg, zoals het zorgvuldig in de telefoon
gids stoot gemeld. Hoor laak, die haar zestien jaar 
geleden werd opgedragen, is veelzijdig. Een zo 
vage omschrijving laat alle ruimte voor een eigen 
interpretatie. 

Zelf zegt ze ervan: • Indertijd ben 1k aangesteld in die 
functie, de gedachte van de prenatale zorg leef
de toen nog long niet zo erg als nu. Die gedachte 
uil te dragen was mijn opdracht. Bij artsen en vroed
vrouwen, bij moeders en aanstaande moeders: 
over voeding, hygiene, zwangerschapsgymnastiek 
etc. Ik heb enorm veel lezingen gehouden voor alle 
mogelijke vrouwenverenigingen, leg huisbezoeken 
of bij artsen en verloskundigen enzovoort. Er zijn 
bureaus voor prenatale zorg opgericht waar de 
aanstaande moeders naar toe kunnen komen voor 
een algemeen onderzoek, bloed- en urineonder
zoek, voedingsonomnese. 

VOEDING 

'Het bespreken van de voeding voor aanstaande 
moeders is een hobby van mij. Voorlichting op dat 
punt blijkt vreselijk nodig te zijn, er mankeert beslist 
nog wel wat aan. Een aanstaande moeder hoeft 
helemaal niet twee keer zo veel te gaan eten. Er 
moet alleen een verschuiving in de voeding plaats 
vinden: meer melk, meer vlees, veel groenten en 
veel fruit, niet teveel aardappelen en alsjeblieft 
geen wittebrood! Organiseren en propageren van 
de prenatale zorg. Het is een uitdrukking van hoor 
zelf, die misschien nog wel de beste aanduiding 
van hoor werk geeft. Werk dat uitgaat van de dienst 
prenatale zorg in de provincie Zeeland. uitgaande 
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van de commissie voor de hygiene van het kind: 
en deze commissie is don weer een overkoepeling 
van de diverse kruisorganen. Mejuffrouw Voorber
gen is de enige in den lande die deze functie van 
enquetrice prenatale zorg uitoefent. De laatse 
jaren begint men ook in andere streken van het 
land met dit werk, zij het in iets andere vorm. 

ZWANGERSCHAPSGYMNASTIEK 

Mejuffrouw Voorbergen, vijfenvijftig jaren oud, is 
Rotterdamse van geboorte, heeft daarna in Den 
Haag, in Arnhem en in Scheveningen gewoond en 
heeft zich nu met een vriendin, de Oostkappelse 
wijkverpleegster, in een schattig huisje op het 
Zeeuwse platteland gevestigd. Daar moet ze haar 
aandacht verdelen tussen de hond, de parkieten 
en kanaries in een grote vollere, een mooie goed
verzorgde tuin en hoor werk. 

Dot laatste eist veel van hoor tijd, al was het alleen 
al doordat haar werkgebied zo enorm uitgebreid 
is: de ene dog brengt ze door op Walcheren, de 
andere dog bezoekt ze districtsbureaus, zusters, 
doktoren en specialisten in het land van Hulst. Ze 
houdt zich ook bezig met zwangerschapsgymnas
tiek: ze organiseert en propageert dergelijke cur
sussen. Op Walcheren, Schouwen-Duiveland, Tho
len en nu ook in Zeeuwsch-Vloonderen zijn ze op 
gang gekomen, in Zuid-Beveland zit men momen
teel nog zonder een leidster, met uitzondering van 
Goes, moor door hoopt men komend voorjaar ver
andering in te brengen. De zwongerschops- gym
nastiek stoot nog moor in de kinderschoenen, oor
spronkelijk is het begonnen voor een pijnloze beval
ling. 'Door sta ik perse niet achter' zegt mejuftrouw 
Voorbergen. 'een pijnloze bevalling is uitgesloten, 
moor je kunt wel proberen de mensen er psychisch 
anders tegenover te laten staan, zodat het geen 
onbekende kracht is die bij de bevalling over hen 
komt. 



TACHTIG PROCENT 

Hoe stoot zij er zelf tegenover? 'De proktijd wijst het 
uit: tochtig procent van de vrouwen heeft er boot 
bij' . In het begin stonden ook de artsen er zeer scep
tisch tegenover, maar de moeders zelf zijn er toch 
allemaal enthousiast over. In de tien jaar dat de 
zwangerschapsgymnastiek bestaat zijn er eigenlijk 
geen veranderingen 1n de cursus gekomen. Adem
halingsoefeningen zijn ademhalingsoefeningen en 
buikspieroefeningen blijven buikspieroefeningen. 

De bedoeling van deze zwangerschapsgymnas
tiek is de a.s. moeders op de algemene hygiene te 
wijzen, ze te leren staan, zitten en liggen en we 
geven ze ademhalingsoefeningen en ontspan
ningsoefeningen. Zelf geef ik in Vlissingen en Mid
delburg de laatste les. Dan nodigen we de aan
staande vaders ook uit en aan de hond van dia's 
vertel ik het hele verloop van de zwangerschap en 
de bevalling. Vijftig tot zestig procent van de heren 
komt wel mee, moor dot varieert sterk en zol lon
deliJk heel verschillend zijn. Nadat ik gesproken heb 
is er altijd gelegenheid om vragen te stellen. en 
meestal komen die van de kont van de mannen. 
Toch wel een teken dot ze er wel degelijk in gein
teresseerd zijn. De vaders krijgen een spiekbriefje 
mee, de tien geboden moem ik ze altijd, Ik rood ze 
aan om in elk pok zo· n spiekbriefje te stoppen zodat 
ze weten wol ze moeten doen als het zover is. 

DOORGEWINTERD 

Mejuffrouw Voorbergen is zelf niet getrouwd en 
heeft dus zelf geen bevalling • doorgemaakt'. Wie 
verwacht dat de aanstaande moeders dot ergens 
een beetJe bezwaarlijk zouden vinden. komt bedr-
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ogen uit. Eigenlijk is dot ook vrij 
logisch, want, zoals mejuffrouw 
Voorbergen zelf zegt. na 15 1 /2 jaar 
eNonng als verloskundige ben je wel 
'doorgewinterd'. Net zo goed als 
een verpleegster of een kraamver
zorgster haar opleiding heeft 
gehad. heb ik dat ook: en daar 
moet je op een gegeven moment 
vertrouwen in hebben. Toen tien jaar 
geleden die zwangerschapsgym
nastiek van stort ging, heb ik de cur
sus zelf gevolgd, Uiteindelijk wilde ik 
wel weten waar ik achter ging 
staan. In Vlissingen bereiken we 
ongeveer 90 a .s moeders per jaar, 
dot is nog moor ongeveer 20% en 
dus veel te weinig. Tot nog toe had
den we er de mensen niet voor om 
dol meer te stimuleren. De huisart
sen propageren het over het a lge
meen wel. moor die hebben ook 

genoeg andere dingen aan hun hoofd, die kunnen 
er eenvoudig niet altijd aan denken, De dokters 
tonen veel interesse, en de cursus wordt nooit 
gegeven zonder toestemming van degeen die de 
bevalling zal leiden·, In de provincie Zeeland is vijf 
jaar geleden een onderzoek gestort naar de oor
zaken van de doodgeborenen, ook een uniek 
onderzoek waarin mejuffrouw Voorbergen een 
taak heeft. Zij is hier ook enquêtrice prenatale zorg, 
want dit onderzoek heeft uiteraard ook met pre
natale zorg te maken. Ze gaat eNoor bezoeken 
afleggen bij huisartsen en bij de gezinnen. die een 
lange vragenlijst voorgelegd krijgen, en aan de 
hond daaNan een gesprek met haar hebben. Het 
initiatief ertoe 1s genomen door de Zeeuwse spe
cialisten: toen het team rond was (gynaecologen, 
kinderartsen, patholoog-anatoom en bacterio
loog en mejuffrouw Voorbergen). is men in januari 
1962 begonnen. Officieel is het onderzoek 31 
december 1967 geeindigd, maar men goot door. 
'Niemand kan het zich meer wegdenken' zegt 
mejuffrouw Voorbergen ervan. ·zodra alle duizen
den gegevens gecodeerd zijn is het mogelijk om 
via de computer vele vragen beantwoord te krij
gen. Dan pas kon men uitspraken doen over even
tuele resultaten, Dat alles zal hopelijk met twee jaar 
mogelijk zijn. Het doel van het onderzoek is: op 
welke manier kan de prenatale zorg nog meer uit
gebreid en verbeterd worden?' Zeeland is de 
plaats van handeling, waarschijnlijk omdat deze 
provincie zo mooi afgerond is, en nog niet zo vre
selijk dicht bevolkt. 

Van Renesse naar Hulst en van Tholen naar Cad
zand ligt het werkgebied van deze pionierster van 
de prenatale zorg. Enquêtrice. organisatrice en 
propagandiste, alles voor het heil van de aan
staande moeder en de jonggeborene. 





Catharina Schrader Stichting 

Klomp Cahiers: 

.J. Klomp met medewerking van W .J. Meijf"r 

De jaren zestig: De vroedvrouw b~jna verdwenen -
lc,·e de ,-roed\Touw . 

.J. K/om/J 

E. Voorbergen: Een vroedvrouw in woelige tijden 
en in tt jden van verandering (1936-1982) . 

J. Klom/J 

. Sie\'ertsen Bu,·ig: een gedre\'en vroed\Touw ( 1904-194 ï ) 
(Verwacht in 1995). 

De Klomp Cahiers worden uitgegeven door de Catharina Schrader 
Stichting, opgericht met als doelstelling het bevorde ren van de beke ndheid 
van he t beroep van verloskundige en het bevorde ren van wetenschappelijk 
onderzoek op ,·e rloskundig gebied. De Stichting is in 1980 opgericht door 
de t ederlanclse Organisatie van Verloskundigen (NOV). 



Klomp Cahiers 


